
 



 

Beta vlzlja 
namesto uvoda 

//////////////////////////, 

Je Petru usla, ko dotaknil se je vrat, 

make treme in Benjamin ostal je odzad, 

je Damir odplaval in bolje ni slo, 

Vasiliju prevec je pi halo nad vod6. 

A ipon na ipon in Urska je zlata, 

sta Luka in lztok v bronu brata, 

z njima Rajmond s pusko, mirno, 

pa se Primozje vrgel kladivo srebrno. 
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Sintra 
edina Portugalska 
balvanska oaza 
1/////////////////////////////////////////////////////////,, 

NAPISAL: ROK KLANCNIK 
FOTO: ROK KLANCNIK 

do bi si mislil, da ima lahko drzava samo eno 
balvansko podrocje. In to ne kar tako eno! 
Primerjam namrec s plezalisci v Sloveniji. 

lmamo jih dosti, a vecina ni nic posebnega. Edina 
$intra na Portugalskem pa ponuja vse dragulje bal
vaniranja. 

KJE naj zacnem? - Sintra lezi cca. 30 km zahodno 
od glavnega mesta Lizbone. Ce torej potujete z leta
lom, je dostop do mesta enostaven, do plezalisc pa 
se lahko pride le z lastnim prevozom. 

Z zeno Nino sva Sintro obiskala aprila. Cudovit letni 
cas tako za ogled mesta in njegove okolice, kot tudi 
za vrhunsko plezanje. Ugodno bi bilo tudi ze mesec 
prej ali jeseni, pa tudi pozimi. Okoli ca Sintre je precu
dovita. Ce se poleg plezanja zanimate tudi za kaksen 
ogled ali razgled, naj omenim nekaj znamenitosti, ki 
sva jih z Nino obiskala: fascinantno kicasta palaca 
Pena, v vseh pogledih eksoticen vrt Monserrate, od
bit samostan Conventos dos capuchos, ostanki gra
du Castelos dos Mouros z mogocnim obzidjem itd. 
Naj na hitro omenim se, da je Sintra znana tudi po 
cudoviti morski obali z moznostjo surfanja. 

Dosti turizma, gremo na plezarijo! Granit! Oranzen, 
siv, temno zelen ... Barve vseh odtenkov. Je res, da je 
ska la nekoliko groba,je pa zato »friksn« dobertudi, ko 
je temperatura nekoliko visja. Skala se razlikuje tudi 
od sektorja do sektorja (vseh glavnih sektorjev je 7), 

balvani pa so bolj kot ne jajcaste oblike. Oblika skale 
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je terej skeraj taka ket v Fentainebleauju, tip a vseene velike. Ce bi kaj taksnega imeli mi 
skale pa male speminja na Ozbalt, megece v Sleveniji, bi bile stevile preplezanih balva
cele na skale v Prilepu (Makedenija). Skale nev vsaj 2x visje - petencialnih problemev 
je egromne, ne telike ket v Makedeniji sicer, je se velike. 
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Omen ii sem ze, da je vseh sektorjev 7. Meni 
je najbolj povseci Peninha, ki ga krasi zeleno 
zelen gozd, posut z velikimi zelenimi dre
vesi ter florescentno zelenim mahom. Sam 
sektor je razdeljen na se vec majhnih, a do 
skrajnih balvanov ni v nobeno smer vec kot 
1 O mi nut hoje. V tern sektorju je tudi najvec 
poznanih in prekrasnih balvanov. Naj jih 
omenim nekaj, ki jih je vredno poskusiti: Ka
lashnikov le, Kaslope le+, Kaehalote lc+/Ba, 
Karma de Serra lb, Massa expansiva le, Gri
pless lb+, Boomerang lb ... Seveda paje tam 
se veliko lazjih problemov. 

Ko smo ze pri tern, tukaj je moj seznam 
»must try« problemov v Sintri: 
Supa Hiro le+/Ba, Safaris le+, Kachalote 
le+/Ba, Kalashnikov le, Kos/ope le+, Karma 
de Serra lb, Massa expansiva le, Grip/ess 
lb+, Dinosauros le+, Punta Oji lb, 
Teeto recto la+ ... 



 

Brez vodnicka smo tu, kot tudi vsepovsod 
drugod, izgubljeni. Vodnicka pa, cudno, ne 
prodajajo v nobeni knjigarni, sportni trgovi
ni ali lokalnem kaficu. Najdemo ga na sple
tni strani www.bouldersintra.wordpress.com. 
Lahko ga snamete v PDF obliki za 9,99€; ti
skane verzije ni. Seveda se vodnika ne pre
navlja konstantno, zato manjkajo vnosi no-

vejsih vzponov. To sem ugotovil, ko sem zelel 
najti balvan Kachalot, ki ga v balvanskem vi
deu prepleza Francos Loic Gaidioz. Nisem ga 
nasel v vodniku, a sem na sreco naletel na 
takrat edinega plezalca v Sintri, ki mi je po
vedal se za nekaj ostalih biserov Sintre. 

Skratka, Sintra je zakon! Z Nino sva uzivala 
in upam, da boste tudi vi. 
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Perfekcionistka 
na vseh podroCjih 

1///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////// ///////////////,, 

NAPISALA: MARTINA CUFAR 
FOTO: ARHIV LIV SANSOZ 

iv Sansoz poznam ze od leta 1993. 
Takrat sva obe zaceli s tekmovanji v 
svetovnem pokalu. Ce sem jaz zacela 

svojo tekmovalno pot postopoma, iz ozadja, 
je ona ze takoj pristala med deseterico in ze 
na svoji cetrti tekmi stopila na stopnicke za 
zmagovalke. Neverjetno! Do leta 2000 je bila 
stalno v vrhu, tako v tezavnostnem kot tudi 
v balvanskem plezanju. Dvakratna svetovna 
prvakinja in trikratna skupna zmagovalka 
svetovnega pokala je slovenskemu obcin
stvu verjetno najbolj ostala v spominu kot 
stirikratna zaporedna zmagovalka tekme v 
Kranju. Leta 2000 je s smerjo Hasta la Vista v 
Mt. Charlstone (ZDA) postala druga zenska 
na svetu s preplezano smerjo 8c in vec. Moc
na je tudi v balvanskem plezanju. V Hueco 
Tanks (ZDA) je preplezala Chablanke Vl 2 
(Sa+). Njeno zelo uspesno kariero je ustavi
la poskodba hrbtenice kot posledica padca, 
ko jo je varovalo dekle, ki ni znalo uporabljati 
gri grija. To je le ena v vrsti poskodb, ki so se 
zvrstile v naslednjih letih. A te punce nic ne 
ustavi! Decembra 2009 si je pri nerodnem 
padcu pri nocnem snemanju reklame za cel
ne svetilke Tikka zlomila medenico. Vanjo so 
morali namestiti dva dolga vijaka. Tri mesece 
je bila prisiljena lez.ati! Aprila, ko se ni dobro 
shodila, je ze plezala na Sardiniji. Pravi, da je 
bilo plezati lazje kot hoditi. Rada verjamem. 

Poleg plezanja je njena velika strast smu
canje. 

Rojena je v Bourg Saint Mauricu v Savoj
skih Alpah in ze kot dveletno dekle je stala 
na smuceh. Letos se je preselila v Les Hou
ches pri Chamonixu z namenom biti blizu 
plezanju (po kopnih ali zasnezenih in po
ledenelih stenah), smucanju, jadralnemu 
padalstvu, BASE jumpu in ljudem, ki to 
pocnej(m)o. A nekako nima srece. Kot bi 
jo usoda vedno, ko dobi zalet, spet pride 
v formo, hotela ustaviti. Najprej si je pred 
banko na plocniku zlomila glezenj, potem 
je na Petzl roe tripu na Kitajskem padla 
po stopnicah ter pocila vretence. Zdaj, ko 
je koncno lahko spet zacela uzivati v turni 
smuki, za katero so letos v Chamonixu iz
redni pogoji, jo je brutalno ustavil napihan 
trd sneg, da je poletela po zraku in si med 
pristankom zlomila desno roko ... 

Zdaj sva v njenem prijetnem stanovanju, 
ki ga je sama do popolnosti preuredila, ob 
Yogi caju in cokoladnem kolacu, ki ga je 
uspela speci z levo roko Pred tern sva izko
ristili soncen dan in se s kozami na smuceh 
povzpeli na vrh smukaske proge v Les Ho
uches (ceprav imava obe letno karto). Nav
zdol sva sicer naredili kak ovinek vec kot 
Didier Couche. 

Tekme so ie pret klost, a vseeno, ka
k.snl o tv "i ominl na too obje? 

Na leta tekmovanj hranim lepe spomine. 
To so bila res intenzivna leta, polna ekstre-
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mnih obcutkov. Nekako jih locim na tri obdo
bja: 

Na zacetku, ko sem bila novinka, ko me nih
ce ni poznal, sem prisla na tekmo popolnoma 
sproscena in sem zelela le odplezati najbolje, 
kot sem lahko. 

n koj si ila final I 
Prav imas. Zelo hitro sem bila med najboljso 

deseterico na svetu in zame je bilo to veliko 
presenecenje! Tekme so zato kmalu postale 
»tezje«, saj sem postala znana in stern je prisel 
pritisk pricakovanj drugih in sebe. Na psihic
nem nivoju sem k tekmam morala zaceti pri
stopati drugace. Ko si enkrat na tern nivoju, si 
se »ranljiv«. Ves, da ne mores vsakic zmagati, a 
da si sposoben zelo dobro odplezati, ce te pri
tisk pricakovanj ne pokoplje. Da sem se lahko 
soocila stern, sem se pred tekmo zaprla vase in 
se nisem pustila zmotiti z dogajanjem v okolici. 

Spomnim se, da s· b1 a vedno zelo 
r n . 

lmas prav. A ko toliko vlozis v tekmovanja, 
ure inure naporno treniras in naredis vse za to, 
da uspes, je resnost nujna. Nekateri tekmovalci 
pred tekmo radi zbijajo sale in se pogovarjajo 
z drugimi, a to ni v skladu z mojim znacajem. 
Zavedam se, da sem se zaprla v svoj svet, bila 
zelo resna in mocno skoncentrirana na to, kar 
me je tisti dan cakalo. 

No, potem je tu se tretje obdobje tekmovanj, 
med leti 1998-2000. Dobila sem toliko samo
zavesti, da sem sla na tekmo z namenom ne 
le preplezati finalne smeri, temvec tudi su
perfinalno. To so bila najbolj nora leta tekmo
vanj, z mnozico superfinal z Muriel (Sarkany), 
Stephanie (Bodet), s tabo. Super je bilo! 

Se nekaj besed o Kranju, kJer i zmagala 
stir ,krat zapored! 
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Zame je bila tekma v Kranju vedno najpo
membnejsa, najbolj napeta! Omeniti moram 
tudi dobro organizacijo ter zelo lepe smeri. Ker 
je bila vedno zadnja tekma v letu, se je pogo
sto vse odlocalo prav tam. Psihicno je bilo zato 
zelo zanimivo, saj je bilo treba biti zelo skon
centriran in se ne zlomiti pod pritiskom. To mi 
zelo odgovarja. Vecji je izziv, vec kot je v igri, 
bolj se lahko skoncentriram in bolje odplezam. 
Verjetno sem zato v Kranju tolikokrat zmagala. 

Nesreca pri varovanJu z gri grljem eta 
2001 je prekinila tvojo zmagovalno tek
movalno pot. Leta 2003 si se udeleiila ne
kaj tekem, a na stopnicke se nlsi vec uspela 
povzpetl. Kaksn , so spomlnl na tvoJ »come 

ck« 
Poskusala sem spet trenirati, a okoliscine 

niso bile vec enake. Po eni strani nisem bila 
vec toliko motivirana, po drugi pa sem zaradi 
studija psihologije imela tudi precej manj casa. 
Premalo za trening, ki bi bil potreben, da bi za
polnila »prepad«, ki je nastal med mojo slabo 
formo po vec kot letu »neplezanja« in nivojem 
tekmic, ki so zelo napredovale. Tezko je bilo, saj 
sem v glavi imela predstave in obcutke izpred 
treh let, fizicno pa sem bila v precej slabsi for
mi. 

Ko sl zaklJuclla s tekmovalno kari
ero, sl se posvetila drugim sportom; 
smucanju,freerideu, lednemu plezanju, 
jadralnemu padalstvu, skokom s padalom 
in celo BASE skokoml Na tekmah sem ime-
a obcutek, da te je strah padcev, a sem s 

zgleda motl la Kako to, da sl se odlocila za 
BASE o e? 

S skoki s padalom sem zacela ze leta 2002, ze 
z mislijo na BASE skoke. A takrat BASE se ni bil 
tako razvit kot danes, poleg tega nisem nasla 



 

nikogar, ki bi me spremljal, zato sem misel 
na BASE opustila in tudi prenehala skakati. 
Kasneje, ko sem srecala Matta in se druge 
Americane, se je zelja ponovno porodila. 
Ponovno sem zacela s padalstvom. Naredi
la sem 250 skokov, ki so bili izrecno priprava 
na BASE, se pravi trening »track-anja«. Prvi 
BASE skok sem opravila na mostu Perrine's 
bridge v ldahu, kjer zacne vecina America
nov. Prve skoke s sten pa sem nared ila na 
Norveskem, ki semi je zdela idealen kraj za 
zacetek. Visoke, previsne stene omogocajo 
varne skoke v lepem okolju. In res se je vse 
enkratno izteklo. 

K ksni pa so obcutki, ko stojis na vrhu 
stene · n o skocis z nje 

BASE skakanje je nekaj, kar je v nasprotju 
s clovekovo naravo, lahko recem, da so ob
cutki kar »nasilni«. Pred vsakim skokom me 

je strah, imam kepo v zelodcu in zdi se mi, 
da je to dobro, da se popolnoma skoncen
triram in se potrudim narediti vse idealno. 

Po drugi strani paje izkusnja zelo, zelo moc
na. Clovek ze od nekdaj sanja, da bi lahko 
letel in ko se po nekaj metrih opres na zrak, 
res malo letis. Z wingsuitom se bolj, a tega 
se nisem poskusila. 

Poleg samega skoka je meni zelo pomemb
no tudi okolje, v katerem skocim. Obo.zujem 
skoke z »Gobe« v Eigerju. Ko skocis, je na 
tvoji desni ogromna stena, v kateri se je pi
sala zgodovina alpinizma, res lep skok! 

A omenila bi, da so obcutki pri BASE-u si
cer zelo intenzivni, a custva ob zmagah na 
tekmovanj ih ali ko sem preplezala Hasto la 
visto8c/c+ so bili se mocnejsi. Pri plezalnih 
dose.zkih je slo za uresnicitev tednov, mese
cev in let trdega treninga. Ko se je moralo 
vse poklopiti na tocno dolocen dan, v tocno 
dolocenem trenutku, ki ga je dolocal tek-

movalni koledar (ali letalska karta). Medtem 
ko BASE skoke, ce zivis v blizini sten, lahko 
ponavljas vsak dan. 

S1 zelis, ko si popolnoma zacelis rane, 
novno kakati? 

Po zlomu medenice 2009 so mi rekli, da ne 
born vec mogla skakati in rekla sem si, da 
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born padalo prodala. A je se vedno v moji 
omari. Priznam, da pogosto sanjam o skokih 
in ja, zelim si ponovno skakati. 

Vse tvoje poskodbe v zadnjih letih so te 
gotovo marsicesa nauclle. ajbolj tista 
2009, ko sl bi a tri mesece prisiljena leia
t Kakos spominjas g obdo Ja? 

To je bilo zame zelo, zelo tezko obdobje, v 
katerem sem se veliko naucila. O sebi in o 
drugih. Dozivela sem spremembo na vseh 
nivojih, spoznala svoj znacaj, svojo moc in 
nemoc. Po treh mesecih v postelji sem se 
morala ponovno nauciti hoje. Prvi dan, ko 
sem se postavila na noge, sem si rekla, da 
born sla cez hodnik do okna in nazaj. A ko 
sem prisla do okna, sem bila tako izmucena I 
da nisem mogla nazaj. Takrat sem spoznala, 
da je pred mano res dolga pot. Bilo je tudi 
dvojno tezko, saj me je v ti stem obdobju za
pustil se Matt, fant,ki sem ga res ljubila. 

A vse to me je veliko naucilo. V tistem tre
nutku je bilo zelo bolece, a zdaj, ko gledam 
nazaj, je zanimivo spoznati, kako sem se lah
ko pobrala in odskocila visje! Mislim, da je 
bila to usoda, da mi je bilo namenjeno. Do
godek me je spremenil in lahko recem, da 
sem zdaj bolj srecna, kot sem bila. 

Pred kratk1m si upila stanovanje v Les 
Houchesu in k Jub pocenemu vretencu, s 
pomocjo prljatelJ v, vse prenovlla in pre
uredila. »Chapeau1(d Zakaj sl sl izbrala 
ravno Les Houches za svojo bazo? 

Ker ti zivis tukaj. 
Vecina ljudi me pozna le po dosezkih s 

tekmovanj ter kot plezalko, ki pleza le na 
umetnih stenah. To se zdalec ni res. Roje
oa sem v gorah in te so bile vedno sestav-
1 »Chapeau{( dobesedno pomeni k/obuk, sic er pa je fraza, ki 
pomeni »kapo do/« 
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ni del mojega zivljenja. Ze od malega sem 
bila veliko v naravi, vsa poletja sem prezi
vela na planini z mojim dedkom, ki je pasel 
koze in s katerim sva iskala kristale. Pozimi 
sem vecino casa prezivela na smuceh. Za
cela sem ze pri dveh letih in kasneje veliko 
turno smucala. V obdobju tekmovanj, ko 
sem trdo trenirala, sem gore in smuci malo 
postavila na stran, zdaj pa si spet zelim vr
niti h goram in Chamonix je idealen kraj 
za to. Mislim, da na svetu ni drugega kra
ja s tako lahkim dostopom v visokogorje, 
kot ga omogocajo gondole v Chamonixu. 
Moznosti za plezanje v granitu in ledu, za 
smucanje, za letenje z jadralnim padalom 
so enkratne. Poleg tega sem zadnja tri leta 
ogromno potovala, bila stalno na poti, v av
tomobilu, na letalih, imela vedno vse svoje 
stvari v potovalkah in pocasi me je to zacelo 
utrujati. Zacutila sem, da je cas, da se nekje 
ustalim. Ze prej sem razmisljala o tern, da 
bi se preselila v dolino Chamonixa, a nisem 
bila gotova, ce mi bo okolje, vzdusje vsec. 



 

Poleti sem prisla samo pogle
dat, najela stanovanje v Les Ho
uches, kjer so cene bolj ugodne 
kot v samem Chamonixu. V ne
kaj tednih sem spoznala mnogo 
super ljudi, zato sem kmalu za
cela razmisljati o nakupu stano
vanja. lzziv je bil velik, dela veli
ko, a zdaj sem zelo zadovoljna, 
ko imam svoj dam. 

Zivljenje v Chamonixu je pre
cej drago. Kako zasluiis potre
ben denar? 

Zaenkrat mi uspeva ziveti z de
narjem, ki ga dobim od sponzor
jev, pisanjem clankov in manjsimi 
obcasnimi deli kot npr. testiranje 
turnih smuci za neko amerisko 
internetno stran. 

Kot sportni psiholog se vedno 
spremljam neko sportnico, alp
sko smucarko. To mi je zanimivo, 
a sine zelim delati le na tern po
drocju. 

VerJetno imas sama se pre
vei lastn ih ambicij. Kaksn i so 
tvo · odoci proj ti? 

Vecino imam veliko projektov 
Eden je dokoncati prenovo sta
novanja. Plezalni pa, poleti se s 
tremi prijatelji odpravljamo v Pa
kistan, v Tran go towers, verjetno 
v smer Eternal Flame. 

Sicer pa imam tule, v masivu 
Mont Blanca, se ogromno dela. 
Rada bi spoznala vse plati gora, 
plezala v ledu, v mesanem sve
tu, v severnih stenah, v socnem 
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granitu, odsmucala ali zjadralnim padalom 
odletela z vrhov. Rada bi tudi preplezala Di
vine Providence (najtezja smer, ki vodi na 
Mont Blanc). 

Vrniti si zelim tudi v Tessin, kjer sva z Ines 
Papart lani plezali smer Super Cirill 200m, 
la+, ?a+, 7b+, 7c+/8a, 8a/8a+, 6c+, 6c, 6a+, 
a naju je ustavil dez. Poe v petem razteza
ju je res enkratna, magicna! Predlagam,da 
greva skupaj, Nico pa pazi Tommyja (Ines je 
smer preplezala, medtem ko je bila Liv v In
dian Creeku). 

Jaz sem zal Samo ti bos morala bolj pa
ziti, da si spet kaj ne zlomisl K j mislr, da 
ti Je ziv Jenje .ielelo povedati s tremi zlo-
m v mih mesecih7 D revec hitr1 

Mogoce ... Ko se je odlomil del stopnice 
pred banko in sem si zlomila glezenj, res ni 
bila moja krivda. Zdrs na stopniscu na Kitaj
skem je verjetno posledica nepozornosti in 
utrujenosti, za zadnji zlom roke sem pa res 
cisto sama kriva. Potem ko je se je vretence 
zacelilo, sem si zelela poceti tisoc stvari na
enkrat; smucati, leteti z jadralnim padalom, 
plezati, prenavljati stanovanje, pisati. Bila 
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sem hiperaktivna! Ze nekaj dni sem si pravi
la, da bi se bilo dobro spociti, a vreme je bilo 
tako lepo, daje bilo nemogoce. Bila sem zelo 
utrujena, a sem sla vseeno na turno smuko. 
Sia sem prehitro, nisem videla spremembe 
snega in ze sem poletela po zraku, trdo pri
stala, izgubila zavest, grdo udarila z roko in 
pridelala veckratni zlom. 

Ne mislis, da so tvoJi zlomi tudi posl di
ca tega, d si bila v casu tekmovanj tako 
suha n me·izdraveg ? 

Ne recem, da ni mozno, saj sem bila res na 
meji zdravega. A ko sem naredila teste go
stote kosti, sem bila v meji normalnega. Mi
slim, da je bilo za moje kosti bolj kriticno, ko 
sem leta 2009 tri mesece lezala. Ko kosti niso 
obremenjene, postanejo porozne. 

Pojdiva nazaj na plezanje. Kdaj si zace
la s plezanjem poci? Teh je namrec tule v 
ma ivu najvecl 

Avgusta I eta 2008, ko sva se z Mattom zace
la pripravljati na vzpon cez Nos v El Capitanu. 
To je bila prava avantura, saj nisva imela poj
ma o metuljih in zaticih, Matt v osnovi sploh 
ni bil plezalec! Jaz sem bila bolj navajena na 
policke in svedrovce, ne pa na poci in metu
lje. Nos nama je pomenil velik izziv. Veliko sva 
»tehnicarila«, plezala pocasi, postavila »porta 
legde« okoli stirih popoldne in uzivala v raz
gledu. Tri dni in pol sva rabila za steno. Bila je 
lepa avantura dveh zaljubljencev. 

V steno EJ Capitana se nameravas vrniti 
drugo leto, z namenom pomagati Vanessi 
Fr ~is2 pri njene po u iak. 

Vanesse pred prihodom v Chamonix ni
sem osebno poznala, a me je njena zgodba 
zelo ganila, zato sem bila takoj za, ko mi je 
Marion zacela govoriti o projektu. Vanessa 



 

je bila pred nesreco nora na plezanje in zdi 
se mi lepo, da ji bomo omogocili,da kljub 
temu, da je paraplegik, prepleza to magicno 
steno El Capitana! 

V zadnjih letlh s veliko vecrazteiajnih 
smeri plezala v navezi z dekletl. Kaj je bl-
stvena ra , o i v teni moski 

Ja, veliko sem plezala z Ines Papa rt, v Wen
denstocku, v severni steni Eigerja in v Tessi
nu. Pas Stephanie Bodet vTaghiji ins Steph 
Davis v Indian creeku. Rada plezam v navezi 
z dekleti. Ko se v stene odpravis z moskim, 
se podzavestno malo zanasas nanj, pona
vadi on odloca kako in kaj, komunikacija je 
tezja. Ko se navezes z zensko, je pristop dru
gacen. Ne morem reci, da je bolje ali slabse, 
le drugace je. Racunas nase in vzpon dobi 
drugo vrednost. Mislim, da je v zenski nave
zi vec izmenjave, vec se pogovarjamo, pre-

tehtamo situacijo in se skupaj odlocimo, kaj 

bomo storile. Medtem, ko moski samo rece, 

npr. nevihta se bliza, sestopiti bo treba in se 

o tern nic vec ne razpravlja. 

Ko najdes soplezalko, ki je na isti valovni 

dolzini kot ti in ki je prerasla fazo dokazova

nja in ega, je res super! 

V zadnjem casu si ob rozen z nosecni• 
cami in mladiml mamicami. Se vidis vlogi 
mame? 

Ne vem, ce se ravno vidim, si pa zelim en

krat imeti otroka, ne samo enega. Ampak 

prej je treba najti zanesljivega fanta, ki me 

bo ljubil. Kar ni lahko. Ako born enkrat imela 

otroke, born res spremenila svoje zivljenje, 

ne born vec toliko plezala. 

Zapis no. Bomo videli, ce bo res tako. 

Za konec ie nekaj kratkih vpraianj: 

Najljubsa Jed: 

Najljubsa glasba: 

Najljubsa knjlga: 

Najljubse plezallice: 

Sponzorjl: 
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Al • v - _.- <."' Jaz 
Anderle 

... vsa moja sicersnja nerodnost in storavost 
ter omahljivost ne pridejo tako do izraza, 
ker se pac matere zemlje drzim z vsemi sti
rimi. Pase zobmi, ce je potrebno. Vse to se 
zlasti lepo poklopi pozimi, ko plezamo po 
snegu in ledu ter travi, in imam na voljo se 
razne pripomocke, ki mi omogocijo se tr
dnejsi stik s podlago in celo preoblikovanje 
le-te po mojem okusu. 5 cepinom naredim 
vecji oprimek iz manjsega, ocistim kako 
razpoko ledu ali zemlje, z derezami pa lah
ko plezam in praskam povsod, ne da bi se 
stalno bal, da mi bo spodrsnilo. 

Skratka: Plezanje je zame najvarnejsa obli
ka gibanja po materi zemlji. 

Sreca je ... 

... ko si si sposoben z 
zmagovitim listkom 
loterije obrisati rit. 



 

Da soliras 500 m ledene 
vertikale moras imeti ... 
... sreco, da jo najdes. Zaenkrat sem na Norve
skem nasel samo 300 metrov vertikale. Od daljsih 
slapov pa noben ni bil navpicen od dna do vrha. 
In ko imas enkrat sreco, da najdes tak slap, rabis 
samo se trenutek navdiha in odsotnega soplezal
ca, pa gres solirat. Kar je isto, kot ce bi plezal v 
navezi -v nobenem primeru ni dobro, da pades. 

Plezalke smrdijo, ker ... 

Naj mi naslednje 
leto prinese ... 
Vseh 12 mesecev. Priblizno v 
pravem vrstnem redu. 

,,..-: .... J· ,,.., 
·- ... . . ,, ~, -
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''Climb with 
the flow'' 

... ah kako v steni 
vzpostaviti optimalno 

nastopno stanje 

/////////////,, 

NAPISALA: MAJA SUSTAR 
FOTO: LUKA FONDA 

Se vam je ie kdaj pripeti/o, da ste preplezali ek

stremno teiko smer nad mejo vasih sposobnosti, 

ob tem pa imeli obcutek, da cesa /aijega se iivi 

dan niste plezali? Ali pa brez navitih podlahti in 

tresocih nag preplezali tekmovalno smer, ter sprva 

pomislili, da se je postavljavec ustel glede zahtev

nosti postavljene smeri, sele ob neuspelih posku

sih sotekmovalk pa ocenili realno vrednost vase

ga uspeha? Ali pa, da se vam je po poprejsnjih 50 

neuspelih poskusih dinamicnega skoka na balva

nu posrecil po/et, v katerem ste v de/cku sekunde 

skontrolirali najsubtilnejso spremembo pozicije 

vsake posamezne misice, ko pa je roka pristala na 

doticnem oprimku, se je te/o v /etu ustavilo, kot da 

bi se izognilo zakonu gravitacije? Na koncu tega 

izjemnega dne ste si rekli: "Nora, danes se mi je 

pa res vse pok/opilo!" Ampak, ste se morda vpra

sali zakaj, zakaj se je vse poklopilo ravno tis ti dan? 
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Popoln fokus Klemna Becana ob izvedbi s/edecega giba 
(foto: Luka Fonda) 



 

S tanje, ki ga opisujejo sportniki, ko 
dosegajo vrhunske rezultate v razlic
nih sportnih disciplinah, ima na prvi 

pogled znacilnost transcendentne izkusnje 
- spremenjena percepcija casa in prostora, 
avtomatizacija gibanja in stopljenost z nalo
go, obcutek nadcloveske moci, kot posledica 
pa vedno vrhunski rezultat. V sportni psiholo
giji je tovrstno stanje opisano pod razlicnimi 
imeni: optimalno nastopno stanje, cona ("the 
zone") ali stanje stopljenosti s situacijo ("the 
flow experience"). Sportniki to stanje po na
vadi dosezejo slucajno, pogosto prav takrat, 
ko ga najmanj pricakujejo, ali pa takrat, ko je 
njihova telesna pripravljenost na take viso
kem nivoju, da lahko nastopajo popolnoma 
sprosceno. Opisujejo pa ga tudi plezalci, tako 
tekmovalci, ekstremni alpinisti, najkvalite
tnejsi balvanski plezalci, kot tudi vsi tisti, ki se 
borijo za premik meje svojih lastnih sposob
nosti. In ker pri plezanju ni potrebno druge
ga kot v vodniku zgolj izbrati oceno smeri, za 
katero posameznik meni, da jo trenutno se 
zmore, je doseganje optimalnega nastopne
ga stanja dostopno prav vsakemu plezalcu. 
Doug Robinson v svojem eseju Plezalec kot 
vizionar ("The Climber as Visionary") poleg 
svoje osebne "flow" izkusnje razlaga tudi fizi
oloske dejavnike, zaradi katerih je plezanje v 
primerjavi z ostalimi sportnimi panogami pri
vilegirano ob doseganju tovrstnega stanja. 
Eden izmed glavnih dejavnikov je adrenalin, 
ki je pri plezanju vsekakor prisoten, bodisi ob 
izvedbi nevarnega giba, kot strah pred pad
cem ali pa zgolj kot posledica splosne vzbur
jenosti in pricakovanja ob vstopanju v ekstre
mno tezko smer. Drugi pomemben dejavnik, 
ki ga omenja, pa je se mlecna kislina in njeni 
metabolni produkti. Skupek teh notranjih 
dejavnikov pa naj bi v centralnem zivcnem 
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sistemu povzrocil ucinek, podoben delova
nju psihogenih dreg. Pri plezanju torej lahko 
"flow" izkusnja nastopi popolnoma slucajno, 
kot posledica spleta dejavnikov zunanjega in 
notranjega okolja. V tern primeru nikakor ne 
moremo vedeti, ali je danasnji dan "the day" 
za preseganje samega sebe. Kaj pa nas zave
sten vpliv; ali je doseganje tovrstnega stanja 
mozno tudi preko ustrezne mentalne pripra
ve in priucenega miselnega vzorca? 

Mentalna priprava sportnikov je pomem
ben aspekt vsake sportne panoge, tudi ple
zanja. Vecina trenerjev posveca mentalni 
sportni pripravi posebno pozornost, zlasti 
kadar gre za tekmovalne plezalne discipline. 
Vendar pa je o direktni izkusnji optimalnega 
nastopnega stanja govora manj, morda zato, 
ker se tovrstnega stanja drzi nekaksen lazni 
vtis misticnosti, ki lahko za nekoga pomeni 
tudi poseganje v zelo intimno podrocje la
stne osebnosti. Sportni psihiater dr. Michael 
Lardon pa preko lastne izkusnje doseganja 
optimalne nastopne cone, ter preko dolgo
letnega studija mentalnih vzorcev vrhunskih 
sportnikov, predvsem profesionalnih igralcev 
golfa, prisel do sledecih dveh zakljuckov. Pr
vic, tisti sportniki, katerih nastopno stanje je 
vselej optimalno, so si po svojih osebnostnih 
in miselnih vzorcih na las podobni. In drugic, 
doseganje optimalnega nastopnega stanja 
oz. "flow" izkusnje je mogoce na vseh podro
cjih lastnega zivljenja ob nacrtnem ozavesca
nju miselnih vzorcev, ki so znacilni za vrhun
ske sportnike. V svoji knjigi "Finding your 
zone" je izpostavil 10 kljucnih osebnostnih 
vzorcev vrhunskih performerjev. V nadaljeva
nju pa sledi kratka priredba, kako iz povprec
no nezadovoljnega plezalca postati plezalec, 
ki ves cas premika meje svojih lastnih spo
sobnosti. 



 

1. SANJAJ 
Sanje so most med zavednim in nezave

dnim umom, zaradi cesar lahko zrcalijo nas 
skriti oz. neuresnicen potencial. Med drugim 
lahko v sanjah dozivljamo dogodke in pripe
tljaje, ki se se niso zgodili. Ce so ti dogodki 
povezani z aktivnostjo naslednjega dne, pa 
nam prav intenzivnost sanjske izkusnje lah
ko omogoci vstop v optimalno nastopno 
stanje. lz lastnih izkusenj poznam zgodbo 
mlade plezalke, ki je dan pred svojim najpo
membnejsim mednarodnim tekmovalnim 
nastopom sanjala, da je z lahkoto prepleza
la smer in zasedla sedmo mesto. Te sanje so 
bile nekaj, cesar si v svojem zavednem umu 
ni dovolila niti predstavljati, saj je samo sebe 
videla zgolj kot povprecno plezalko. Nasle
dnji dan pa je, na svoje veliko presenecenje, 
z lahkoto premagala polfinalno smer in se 
uvrstila v vecerni finale, skupaj z najvecjimi 
plezalnimi zvezdami takratne plezalne sce
ne. Tudi v finalnem nastopu je plezala lahko
tno, sprosceno, vendar je zaradi zdrsa nepri
cakovano padla in zasedla - sedmo mesto, 
prav tako kot noc poprej v sanjah. Niso pa 
le nocne sanje tiste, ki bi jim morali prisluh
niti. Dnevne bezne misli in sanjarije imajo 
se vecji pomen. Prisluhnite jim in usmerite 
jih v svojo korist. Kot primer naj navedem 
dva razlicna plezalca z enako stopnjo fizicne 
pripravljenosti in enakimi ambicijami. Eden 
med voznjo proti plezaliscu razmislja, kako 
zelo ga je strah padca pri tretjem kompletu, 
ker mora tam z nogo stopiti celih 20 cm nad 
visino zadnjega vpetega kompleta. Drugi 
plezalec pa medtem sanjari, kako cudoviti 
so gibi v doticni smeri, jih v mislih ponavlja 
in se veseli trenutka, ko bo ponovno vsto
pil v smer ... Najbrz ni potrebno zakljuciti, 

kaksna sporocila in ukaze daje um vsakega 
posameznika svojemu telesu in kateri izmed 
plezalcev bo tisti dan v smeri uspesen. 

2. BODI PRIPRAVLJEN NA VSE 
SITUACIJE 

Ker doseganje optimalnega nastopne
ga stanja pomeni avtomatizacijo gibanja, 
je zanj nujen pogoj tudi optimalna telesna 
pripravljenost. Vprasajte se - ali ste dovolj 
pripravljeni za zastavljeni cilj? Ce je vas od
govor nedvoumen "da'~ potem je kriteriju te 
tocke zadosceno. Ce pa se pojavijo ze subtil
ni pomisleki, kot na primer "mocan sem, kot 
se nikoli, vendar je moja tehnika v ploscah 
pomanjkljiva'~ potem bo potrebno se gra
diti na pripravljenosti. Seveda pa je poleg 
telesne pripravljenosti potrebno pred na
stopom pomisliti tudi na druge dejavnike, ki 
lahko zmotijo plezanje in po nepotrebnem 
trosijo dragoceno mentalno energijo. Eden 
izmed najbolj razsirjenih, potencialno mo
tecih dejavnikov, je nastop pred mnozico. 
Mnogi plezalci kazejo na treningu izredno 
pripravljenost, na tekmovanju pa enostavno 
podlezejo, ker se namesto na plezanje po
polnoma osredotocijo na motece dejavnike 
okolja. Kako celostno resiti tovrstne zaviralce 
vstopanja v "flow" izkusnjo, je izven domene 
tega odstavka, za zacetek pa koristi ze obr
n iti miselnost v svoj prid in namesto besed, 
kot je "na tekmah nikoli ne pokazem vseh 
svojih sposobnosti" raje zaceti razmisljati v 
stilu "plezanje pred mnoiico me napolnjuje z 
energijo, zato lahko pokaiem se vec, kot sem 
sposoben''. 

3. PRETVORI ZELJO V VOLJO 
Prav vsako zeljo, ki se porodi v vasem za

vednem ali nezavednem umu, je mogoce 
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uresniciti. Vsekakor pa je potrebno kaj storiti 
za to, da se uresnici. Vprasajte se, kaj vse je 
potrebno storiti, da se cilj realizira. Za koliko 
in na kaksen nacin bi bilo potrebno zvisati 
intenziteto treninga, ter ali je dovolj casa, 
sredstev in motivacije za pripravo na ta cilj. 
Se pomembneje pa je, ali bo priprava prina
sala prav toliko uzitka, kot sama uresnicitev 
tega cilja. Ce je odgovor da, potem ni razlo
ga, da se zelja ne bi uresnicila. Ce je odgovor 
ne, potem cas se ni pravi za tovrstne :zelje. 
Naj navedem hipoteticen primer oceta dveh 
otrok s polnim 40 urnim tedenskim delavni
kom, pri katerem se pri 43 letih prebudi :zelja, 
da bi ponovno plezal smeri stopnje 8a, kot 
mu je to ze uspevalo v mlajsih letih. Njego
vo telesno pripravo trenutno predstavlja vi
kend plezarija v druzinski zasedbi, dobro pa 
ve, da bi za dosego svojega cilja moral vklju
citi tedensko vsaj se dva intenzivna trenin
ga na umetni steni. O svoji veliki zelji ves cas 
razpravlja s svojimi prijatelji ob pivu, ko pa je 
cas za akcijo, najde 1000 in en izgovor v stilu 
"le kdo bo plezal na plastiki ob tako lepem 
vremenu," ali pa "saj sem vendar oce dveh 
otrok in po naporni sluzbi res ne morem se 
trenirati" in "v primerjavi s tern pivom bi bil 
trening zdajle pravi mazohizem". Popolno
ma jasno je, da se s tako miselnostjo ne bo 
mogoce priblizati zastavljenemu cilju, mno
go lazje pa bi bilo, ce bite misli nadomestil 
s sledecimi ''plezanje po napornem delu me 
sprosca, zadovoljuje in bolj napolni z energij 
kot karkoli drugega." 

4. POENOSTAVI SVOJE MISLI 
Nasi mo:zgani so sposobni procesiranja 

zelo kompleksnih miselnih vzorcev, ka
dar pa gre za izvajanje dolocene naloge v 
sportni akciji, je odvec vsaka zavestna mi-
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sel, ki ni v direktni povezavi z resevanjem 
nase naloge. Vsak miselni proces je namrec 
energetsko potraten, hkrati pa prekomerna 
zavestna kontrola onemogoci nasemu tele
su in mo:zganom avtomatsko prilagoditev 
na situacijo. Ce torej :zelimo delovati v coni 
optimalnega nastopnega stanja, je potreb
no nase misli poenostaviti in omejiti zgolj 
na nalogo, ki jo lahko kontroliramo in ki jo 
moramo neposredno izvajati. Primer - v 
plezaliscu si plezalec zastavi, da bo ta dan 
na pogled splezal smer z oceno 7c+. Ob 
vstopu v smer, za katero je slisal od prijate
lja, da je dovolj logicna za vzpon na pogled, 
pa se plezalceve misli vrtijo le okrog tega, 
kako pomembno bi bilo preplezati tako 
tezko smer, saj do sedaj kaj vec od 7b tako 
ali tako ni zmogel. Seveda se pridruzi temu 
nefokusiranemu razmisljanju se dolocena 
stopnja anksioznosti, saj je te:zko najti lepo 
in plezljivo smer te te:zavnostne stopnje. In 
jasno je, da s tako raztresenim umom ne 
bo mogoce splezati prav dalec. Za "flow" 
izkusnjo plezanja je potrebno zgolj zaupa
ti svoji telesni pripravljenosti, instinktu in 
naravni kreativnosti, zato je najboljsa za
vestna misel tista, ki je ni, ostane naj zgolj 
vizija realizacije posameznega giba. Ker pa 
je po navadi te:zko prepricati nas um, da bi 
docela potihnil, lahko plezalec poskusi s fo
kusiranjem v pravo smer, npr. z mislijo "moj 
edini cilj je lahkotna in avtomatska izvedba 
sledecega giba". 

S. OSREDOTOCI SE NA 
PROCES, TUKAJ IN ZDAJ 

Vsesplosna miselnosti sodobne zahodnja
ske kulture pozablja na dejstvo, da je edini 
realni trenutek tisti, ki ga zivimo prav zdaj. 
Vecina ljudi hodi po tern svetu ujeta v iluzije 



 

preteklih dogodkov in sanje o prihodnosti, 
medtem ko se vrednost in lepota sedanjega 
trenutka izgublja med vso mentalno navla
ko. Le otroci se po principu prirojene mo
drosti se znajo poistovetiti s sedanjim tre
nutkom in nalogo, ki jo resujejo. Skrivnost 
njihove stopljenosti z akcijo ni zelja ob dose
ganju nekega cilja, temvec uzitek ob proce
su doseganja cilja. In prav otroci so tisti, od 
katerih bi se moral uc:iti plezalec, kadar zeli 
vstopiti v optimalno nastopno stanje. In si
cer, osredotoc:ati se na proces in ne na cilj, 
ter vso mental no energijo usmerjati zgolj na 
dejavnike, ki jih je mogoce kontrolirati. Ce za 
primer zopet vzamemo plezalca iz prejsnje
ga odstavka. Kadar se osredotoca na zeljo, 
da bi rad preplezal smer z oceno 7c+, pri tern 
pa ustvarja nepotrebno mentalno dramo v 
smislu osebne in druzbene vrednosti njego
vega vzpona, je to miselnost, usmerjena k ci
lju. Ce pa je njegovo razmisljanje pred vsto
pom v smer usmerjeno v zeljo po tern, da bi 
v lepi liniji, ki jo vidi pred seboj, lahko avto
matsko in z najmanjso mozno izgubo ener
gije ubral najboljso kombinacijo gibov, je to 
miselnost, usmerjena k procesu. V najvec:jo 
past svojega lastnega uma pa lahko plezalec 
pade med samim izvajanjem procesa, zlasti 
tik pod vrhom, ko ga zopet premami vonj po 
dosegi cilja. Ta fenomen je znan kot sindrom 
padca pod vrhom in ni potrebna razlaga, da 
je zanj krivo zgolj osredotoc:anje na napa
cen cilj. Zato naj si plezalec zapise globoko v 
podzavest, da je edini oprimek, na katerega 
sme misliti, le tisti tik pred njim. 

6. UPRAVLJAJ S SVOJIMI 
MISUMI IN CUSTVI 

Za delovanje v optimalni nastopni coni je 
kljucna poteza separacija svoje zavesti od 

miselnih in c:ustvenih reakcij v svojem tele
su. Plezalec mora najprej postati tihi opazo
valec svojih lastnih miselnih procesov, sele 
tedaj lahko z njimi zacne upravljati in jih 
usmerjati na nacin, da najbolje sluzijo zasta
vljeni plezalni nalogi. Za to obstaja mnogo 
razlicnih tehnik, od joge, meditacije, avto
genega treninga ipd. Kadar se torej plezalec 
V steni znajde V spletu okoliscin, ki zacnejo 
rusiti njegovo optimalno nastopno stanje, 
je kljucno, da se svojih negativnih misli in 
custev sploh zave. Nato lahko pomen nega
tivne misli obrne sebi v prid, negativno cu
stvo pa opusti s pomocjo vizualizacijskih ali 
relaksacijskih tehnik. Vazno je, da to stori, se 
preden pride do prekomerne porabe ener
gije zaradi zakrcenosti ali zaradi koncentra
cije na napacen dejavnik. Primer - plezalcu 
v smeri zdrsne noga prav v trenutku, ko zeli 
vpeti naslednji komplet, ampak na sreco se 
uspe z drugo roko zadrzati na oprimku. Ob 
tern lahko plezalec dopusti, da um inter
pretira situacijo kot posledico slabe kvalite
te skale in drsecih stopov, hkrati pa mu na 
dan privrejo vsi mogoc:i strahovi glede tega, 
kako zelo bi se lahko poskodoval. Lahko pa 
z izdihom odstrani custveno reakcijo zaradi 
skorajsnjega padca, dogodek pa interpretira 
kot opomin, da je do tega trenutka premalo 
pozornosti posvetil natancnemu postavlja
nju noge. Se pozitivna afirmacija "plezam 
natancno in noga vedno ostane na zelenem 
mestu" in sledi nadaljevanje lahkotne pleza
rije proti vrhu. 

7. MOTIVACIJA NAJ PRIHAJA 
IZ SRCA 

Plezalca lahko k njegovi dejavnosti motivi
rajo razlicni zunanji in notranji dejavniki. Ka
dar zelja po plezanju izhaja iz motivov, kot 
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je uspeh na tekmovanji, zahteve sponzorjev, 
pohvale plezalnih kolegov in pones ob pre
plezani ekstremno tez:ki smeri, govorimo o 
zunanji motivaciji. Tovrstna motivacija lahko 
v dolocenem obdobju plezalcu prinasa velik 
zanos, vendar pa je njen ucinek kratkotrajen 
in energetske zaloge za nadaljno izvajanje 
aktivnosti omejene. Druga vrsta motivacije 
pa je tista, ki prihaja iz nas samih. To je z:elja 
po samorealizaciji, po piljenju telesnih spo
sobnosti in premikanju lasnih meja, ter zelja 
po uzitku, ki ga prinasa plezalna dejavnost. V 
takem primeru govorimo o notranji motiva
ciji. Ni potrebno poudariti, daje ravno notra
nja motivacija tista, ki omogoca trajno vzpo
stavljanje "flow" izkusnje med plezanjem, 
hkrati pa pomeni neomejen rezervoar ener
gije in zanosa za izvajanje plezalne aktiv
nosti. Potreben pa je skrben nadzor lastnih 
misli, saj lahko um kaj hitro zdrsne is stanja 
notranje motiviranosti proti naravnanosti 
na zunanje motivatorje, zlasti po dolocenem 
osebnem uspehu. Tak prehod pa pomeni 
tudi blokado optimalnega nastopnega sta
nja. Ko plezalec prepozna tovrstno tranzici
jo, se lahko z lahkoto vrne v stanje notranje 
motiviranosti s pomocjo preprostega vpra
sanja - "zakaj pravzaprav plezam?" 

8. PREMAGAJ STRAH, OHRANI 
VERO 

Strah je eden izmed glavnih blokad vsto
pa v cono optimalnega nastopnega stanja. 
Strah je univerzalna podzavestna custvena 
reakcija, vtisnjena globoko v clovesko psi
ho, ki se je v evoluciji pojavila z namenom 
ohranjanja zivljenja v smrtno nevarnih situa
cijah, in sicer ga usmerja bodisi boj, ali v beg, 
v varno zavetje ("fight or flight" reakcija). Ce 
pa se strah pojavi pri sportniku med izvaja-
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njem zastavljene naloge, mu zacne diktirati 
misli in custva ter povzroca slabo misicno 
koordinacijo, misicno zakrcenost itd. Tovr
stno stanje se pri plezalcu lahko pojavlja kot 
strah pred tekmovanji, kot anksioznost pri 
napadanju tezjih skalnih smeri ali pa tudi 
kot strah pred padcem v kocljivih situacijah 
v steni. Plezalec se s strahom lahko spopade 
na vec razlicnih nacinov. Kadar gre za strah 
pred nastopi, si lahko svojo situacijo ogleda 
V sirsi perspektivi in si zastavi kljucno vprasa
nje, zaradi cesar se je strah evolucijsko tudi 
ohranil - "ce ne splezam smeri, ali bo zaradi 
tega morda kdo umrl?" Real no gledano, sed
mim miljardam ljudem na tern svetu je prav 
vseeno, ce plezalec vpne vrh v zastavljeni 
smeri ali ne. Premagovanje straha je moz:no 
tudi preko desenzitivizacije, torej poveca
nega izpostavljanja stresni situaciji, ki nato 
pocasi privede do zmanjsanja obcutljivosti 
na stres. Nekoliko drugace od nastopnega 
strahu pa ima lahko strah pred padcem tudi 
real no osnovo ohranitve plezalcevega zivlje
nja, zlasti kadar je govora o izpostavljenih 
alpinisticnih vzponih. Nasprotno pa strah 
pred padcem v plezaliscu po navadi nima 
zivljenjsko ogrozajoce osnove, saj je hujsi 
scenarij kot nekajmetrski nihaj prej izjema 
kot pravilo, seveda, ce plezalec poprej izpol
ni vsa pravila varnega plezanja. Ce se torej 
v steni pojavi strah pred padcem, ki nima 
realne osnove, koristi pozitiven samogovor, 
kot je "sem popolnoma varen, zaupam svoji 
opremi in varovalcu" ipd. ali pa vadba padca 
z namenom desenzitivizacije. 

9. ZGRADI TRDNO SAMOPODOBO 
Vstop v optimalno nastopno cono je mo

z:en zgolj ob dovolj trdni samozavesti ter 
pozitivni samopodobi, ki dovoljuje moznost 



 

uspesne resitve zastavljene naloge. Posa
meznikova samozavest in samopodoba pa 
se skozi proces osebnostne rasti zgradi na 
podlagi stirih komponent. Prva komponen
ta so pretekle izkusnje. Na primer plezalec, 
ki pleza dobro in sprosceno na svojih prvih 
tekmovanjih ter dosega zastavljene cilje, 
si ustvari samopodobo uspesnega tekmo
valca. Druga komponenta je opazovanje in 
poosebljanje pozitivne akcije drugega posa
mezn ika. Lep primer za to so slovenske ple
zalke, ki so sledile vzoru Martine Cufar in ze 
dolga leta zasedajo svetovni vrh. Tretja kom
ponenta je poosebljanje akcij ali sloganov, ki 
posameznika inspirirajo. Olimpijski tek Petre 
Majdic, v katerem je z zlomljenimi rebri in 
predrto popljucnico pritekla bronasto me
daljo in pokazala, cesa vse je zmozno clov
sko telo, je zagotovo utrdil to komponento 
samozavesti pri marsikaterem sportnem 
navdusencu. Cetrta komponenta gradnje 
samozavesti pa so pozitivne vzpodbude s 
strani trenerjev, druzinskih clanov in navija
cev. Utrjevanje samozavesti je proces, ki tra
ja skozi celotno zivljenje. Plezalec naj jo torej 
utrjuje skozi pozitivne izkusnje (pri cemur 
mora biti cilj vedno le realizacija trenutnega 
potenciala}, uci naj se od izkusenejsih plezal
cev ter naj se obda s pozitivnimi ljudmi, ki ga 
bodo vzpodbujali in inspirirali. 

10. SMEJ SE POD PRITISKOM 
Bistvo "flow" izkusnje je, da jo posameznik 

uspe vzpostaviti v najbolj stresnih situacijah, 
bodisi so to velika tekmovanja, javni nastopi 
pred mnozico ljudi, razgovor za pomemb
no sluzbeno pozicijo ipd. Bistvo vseh velikih 
performerjev je, da se uspejo dvigniti nad 
psiholoske, emocionalne in fizicne stresne 
dejavnike ter svojo nalogo opraviti lahkotno 

kot otrok, ki se zatopi in u:ziva v svoji igri. In 

plezanje navsezadnje, bodisi tekmovanje ali 

skalni vzpon na meji lastnih zmoznosti, ni 

nic drugega kot igra, v kateri se je potrebno 

imeti lepo. Najlazji nacin, kako stresno vzbur

jenost preoblikovati v plodno podlago za 

vstop v optimalno nastopno cono, je smeh, 

humor in pozitiven nacin razmisljanja. Pre

krasen primer za to je slovenska mladinska 

plezalna reprezentanca, kjer se pred nastopi 

izolacijska cona skorajda trese od smeha in 

vseh burk, ki jih zganjajo tekmovalci, njihovi 

rezultati pa vselej odsevajo optimalno na

stopno stanje. 

S ledenje navedenim 1 O korakom vse
kakor ne bo iz plezalnega pripravnice 
naredilo Mine Markovic. Za dosega-

nje svetovnega vrha so potrebna leta trenin

ga in osvajanja ustreznih motoricnih zapisov 

ter njihovega utrjevanja v spletu kocljivih in 

manj kocljivih situacij. Vendar pa prav nara

va plezalnega sporta omogoca, da si lahko 

vsakdo najde izziv na meji lastnih sposobno

sti, pa naj bo to prva smer z oceno 7a, prvi 

preplezani slap v vodstvu ali pa en sam gib 

v ekstremno tezkem balvanskem problemu. 

Zato je optimal no nastopno stanje zazeleno 

prav za vsakega plezalca, ne glede na nje

govo trenutno stopnjo pripravljenosti. Kajti 

u:zitek ob preseganju samega sebe je vreden 

mnogo vec, kot dosega zastavljenega cilja. 

Zato naj mentalna priprava plezalca postane 

del vsakodnevne vadbe, plezalci pa se lahko 

o njej natancno poducijo v izvrstni publika

ciji Alesa Jensterla, Martine Cufar in Natalije 

Gros - Z g/avo in srcem do vrha. 
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NAPISAL: ROK ROSKAR 
FOTO: ROK ROSKAR IN MOLLY ROSKAR 

ekoc rudnik srebra, nato skorajda na ta racun. Namen centra za fiziko je izme
mesto duhov in sedaj mondeno le- njava idej v sproscenem okolju, dalec od 
tovisce visjih slojev svetovne elite: vsakdanjih akademskih skrbi, popestrena z 

majhno mestece Aspen v zvezni drzavi Kolo- izleti v naravo - celo nezazeleno je, da nekdo 
rado, umaknjeno v sarmantnem koticku do- ves dan sedi v pisarni, ker baje ljudje dobijo 
line Roaring Fork v pogorju Rocky Mounta- svoje najboljse ideje, ko so najmanj obreme
ins. Sirsi javnosti je Aspen znan predvsem po njeni. Prav slednje sva z Nickom, kolegom 
smuciscih in kot magnet za estradnike (med s studija v Seattlu, vzela zelo resno. Ob zve
drugim je tam doma Antonio Banderas), zni cesti 82, ki pelje od Aspna cez patriotsko 
malo manj pa je morda znan center za fiziko imenovani Independence Pass (prelaz neod
(Aspen Center for Physics), ki ze od leta 1962 visnosti), so namrec slikovita pobocja posu
vsako leto gosti znanstvenike z vsega sveta. ta z granitnimi bloki vseh velikosti in oblik. 
Letos poleti sem imel tudi sam, kot astrofizik, Popoldneve sva tako prezivljala v njihovi 
to sreco, da sem dva tedna prezivel v Aspnu druzbi, pravzaprav po sluzbeni dolznosti... 
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Ogrevanje 

Ba/van »Camp 5« - v neposredni 
bliiini se da zastonj kampirat 
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Skala je zelo kvalitetna, kot se za granit spo- ter tezav v idilicnem okolju, idealni klimi 
dobi in kar nekaj vrhunskih plezalcev je tu- (na leto pade v povprecju 600 mm pada
kaj pustilo svoj pecat -tudi na mnogih bal- vin -v Ljubljani, za primerjavo, pa 1300) in 
vanih. Tisti blizu cest z enostavnimi dostopi odmaknjenosti. V dveh tednih plezanja so 
so bili ze pred leti preplezani s strani legend bili edini plezalci, ki sva jih srecala, del eki
kot je John Sherman , ampak celotni po- pe Rock&lce, ki je delala reportazo za eno 
tencial podrocja se takorekoc sele odkriva. od jesenskih stevilk ... Vsekakor vredno obi
V zadnjih letih je skupina lokalnih plezalcev ska malo za spremembo od bolj popularnih 
ocistila in razvila vrsto novih problemov, ve- destinacij, ce se potikate kje po Ameriki. 
liko tudi visjih tezavnostnih stopenj od V10 Vredno se je le vnaprej pozanimati, kako je 
navzgor. Independence Pass tako ponuja s cesto do prelaza, ker je vcasih zaradi sne
kakovostno balvaniranje cez celoten spek- ga lahko zaprta vse do poletnih mesecev. 

»Black Beard« na balvanu »Treasure Chest« 
ob Lincoln creek road. Zanimiv balvan tik 
ob to/mu nu za kopanje in hlajenje prstov ... 
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Za tiskane informacije je zaenkrat na raz- passbouldering.com, kjer se najde tudi ski
polago le »Independence Pass Rock Clim- ce vseh podrocij z bolj ali manj izcrpnimi 
bing« vodnicek, ki ga lahko kupite v trgo- opisi balvanov. V bliznji prihodnosti oblju
vini Ute Mountaineer v centru Aspena. V bljajo tudi tiskan vodnicek. Dodatne infor
knjigi so opisani predvsem »klasicni« pro- macije o najnovejsih in najtezjih linijah se 
blemi, vecinoma nekje do VB. Za informaci- najdejo na strani mountainproject com. Vi
je o novejsih balvanih se obrnite na lokalne deo z enega od novih podrocij, Ice caves: 
plezalce na naslovu www.independence- http./lv1meo.coml43867547#at-0 
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Boka, Nora Burja, II, W/6, X, 130m, 2.5h, Prv. - Dejan Koren in Mitja Sorn (7.2.2012) 

1////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////,, 

NAPISALI: DEJAN KOREN, MITJA SORN, SILVO BLASKO, HELENA SKRL, 
FOTOGRAFIJE: ARHIV DEJANA KORENA, ARHIV SILVIJA CERNILOGARJA 

Dejan Koren 

P recej vode je ze preteklo v slapu 
Boka, odkar sem se to zimo skupaj z 
Mitjo (op. p. Mitja Sorn AO -Jesenice) 

»sprehodil« preko njega. Bilo je tako, kot bi 
nekoc sanjal in potem tako verjel v te sanje, 
da bi se te enostavno morale uresniciti. 

Sedaj ko to pisem, sedim v brunarici v ka
nadskem Skalnem Gorovju in gledam skozi 
okno, kako ga na debelo sipa iz neba. Kdaj 
se bo koncalo? Da bomo lahko odsli plezat! 
Vceraj ga je padlo vsaj trideset centimetrov 
skozi eel dan, vedno znova nas je zasipalo od 
zgoraj, ko smo plezali. Bilo je res noro, prava 
zimska idila. 
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Ved no so me privlacile take stva ri: tezje, ne
obicaj ne, posebne in prav take stvari imam 
najraje tudi pri alpinizmu. Najraje plezam 
tam, kjer ni se nihce, kjer se je potrebno bolj 
potruditi, hoditi po svojih mejah, dati kan
cek svoje intuicije, da prides varno preko, da 
se stvar izide. Bila so leta, tam okrog dvajset 
sem jih imel, ko sem sel prvic plezat led, z Mi
hcem (op. p. Miha Stopar AO - Vipava) pod 
Predel. Bilo je sicer zanimivo, ampak nisem 
imel obcutka, nisem zaupal cepinu, ali drzi 
ali ne. Potem so tekla leta, led mi je postajal 
vse ljubsi, pocasi sva si prisla na Ti in postal 
je moj najljubsi prijatelj alpinizma. Ko sem 
»notri«, se cutim najbolj suveren od vseh 



 

oblik plezanja. Res je, ni lepsega kot zasaditi ta uganka koncala tako, da born prisel preko. 
cepin visoko nad seboj in potem se drugega In res se je, po devetnajstih letih sva bila prva 

skoraj poleg, pa odhiteti z nogama kvisku in 
to ponavljati vse do vrha, vmes pa se toliko 
vsega, da se vcasih izpod celade kar kadi. 

Res ne najdem stvari na tern svetu, ki bi me 
prisilila, da se bi tako skoncentriral nanjo. Te 
tako prevzame, da se misli, ki se ti vcasih zdi
jo samoumevne, kot so lakota, zeja in utru

jenost, enostavno izpuhtijo, kot da jih ni. Kot 
da nic ne obstaja, si samo ti in dober meter 
ledu nad teboj, ki sluzi tudi temu, da naslonis 

plezalca, ki sva za legendarnim Slavcem Sve

ticicem in njegovim soplezalcem Cernilogar
jem stala na vrhu zmrznjenega mogocnega 

slapu, ki vre izpod Kaninskih podov. Ja, bilo 
je res dobro, toliko stvari se pri takem slapu, 
ki ima 103 metre prostega pada, mora po

klapati, da kot prvo nastane, zmrzne dovolj 

in nato, da se ujames trenutek, da se nekako 
pregoljufas preko njega na vrh. 

ldeja splezati slap Boka je dolgo rasla v 
nanj svoje vrocicno celo. meni, natancno od leta 2003, ko sem Boko 

Tudi v Boki semi je to zgodilo, da enostavno prvic videl vkovano v led in sem potem tekel 
nisem vedel, kako born prisel cez, iz izkusenj v knjiznico po prvi Kresalov vodnicek lednih 

pa sem tako do bro vedel, da se bo enostavno slapov in kombiniranih smeri, da se prepri

razpletlo, da se bo ze nekaj pojavilo, da se bo cam, ce je kdo oz. kdaj to ze stvar plezal. In 
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potem dvakrat preberem, ne da bi skoraj za
jel sapo, vse o legendarnem vzponu enega 
najvecjih alpinistov takratnega casa. Ja, Slave 
je bil res klasa, ki je imel prekleto malo sebi 
enakih alpinistov. Res skoda je tako izjemnih 
ljudi. Zakaj jih alpinizem toliko vzame, verje
tno bi bilo res ze vse preplezano, ce jih ne bi 
toliko odmanjkalo. 

Potem je Boka spet pokazala svoj ledeni 
oklep leta 2005, a jaz takrat nisem se bil do
volj zrel za tako stvar. Sledile so mile zime, no 
vsaj za Boko, da bi jo vkovale v leden oklep. 
Veliko dejavnikov se mora poklapati, da na
stane taka stvar kotje zmrznjena Boka. Pred
vsem dolgo obdobje mraza z burjo, ki nane
se vodne kaplje na steno poleg slapu in tam, 
ce je dovolj mraza, obstanejo in nastajati 
zacne ena mojih najboljsih lednih linij sploh. 
Tudi zato, ker je na Primorskem inker jo toli
kokrat gledam iz kajaka, ko veslam mimo po 
brzicah krasne Soce. Je pa potem za plezanje 
tudi potreben mraz in dan brez sonca, saj le 
to omogoca dokaj varen vzpon. 

In res. V nedeljo, ko smo bili pod slapom, 
smo vsi zrli le v njega in sonce je delalo svoje 
in nas takoj opozorilo, zakaj je dobro, da ni 
sonca, ce se podas v ta slap. Zato je bil dan, 
na katerega sem stavil vse zetone, torek. 
Obetalo se je oblacno in precej hladno vre
me, natancno tako, kot bi moralo biti. A ze 
zjutraj je bilo slutiti, da mraza ne bo toliko, 
kot so vremenarji napovedovali. Zato zjutraj 
ob sedmih, ko stojiva z Mitjo pod slapom, 
takoj ugotoviva, da bo treba biti hiter. To bo 
dobra varovalka za varnost pri vsej zadevi. 
In res Mitja odhiti prvi raztezaj, potem pa jaz 
enega dolgega, ki poteka po krasnih gobah 
in gobicah, za katere ti ni povsemjasno, kako 
stojijo tam gor, se manj pa, kako zdrzijo se 
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tvojo tezo, ko se skobacas na njih. Res pravi 
biser od dolgega cuga. 

Potempa sledi se malo bolj delikaten zadnji 
raztezaj, ki resi uganko prve ponovitve slapu 
Boka in nove smeri, ki sva jo z Mitjo poime
novala Nora Burja, saj je le-ta pripomogla, da 
je taka res noro dobra linija sploh nastala. Pa 
se tiste dni je imela res mlade tudi na nasem 
koncu. Super je, jazjo zares obozujem. 

Po najinem vzponu je Boka zelo kmalu od
vrgla svoj ledeni oklep. Za koliko casa? Za 
devetnajst let? 

Mitja Sorn 

Z Dejanom sva se spoznala leta 2009, 
ko smo bili skupaj na odpravi v Pata

, goniji. Bilo nas je sedem in vsi smo se 
zelo dobro razumeli, tako da je cas tam mi
neval V sproscenem vzdusju. V slabem vre
menu smo vsak dan plezali krajse smeri nad 
Chaltenom, v nekaj luknjah pa smo splezali 
se par smeri v hribih nad Chaltenom. 

Ker so mi druge oblike plezanja ljubse od 
ledu, na Boko niti nisem resno mislil. Vedel 
sem, da je to slap v blizini Bovca, dostikrat 
sem se peljal mimo in vedel, da je nekaj naj, 
najbolj vodnat. Po letosnjem daljsem obdo
bju mraza se je zacelo govoriti, da bi bil mo
goce preplezljiv in tako sem pogledal v vo
dnicek in si prebral o vzponu cezenj. 

Ze dan po branju vodnicka pa dobim SMS 
od Dejana: A bi sel jutri plezat led? Ker semi 
ni ravno dalo, ga poklicem in zacnem razla
gat, kako me je vceraj zeblo. Vprasam, kaj je 
mislil in ko omeni Boko, takoj zorganiziram 
stvari. 

Sledi vstajanje ob 4h zjutraj in voznja sko
zi pravo zimo proti Bovcu. V Logu ni vec 
sledu snega in ob 6h zjutraj je pod Boko 0 
stopinj. Dostop mine hitro, saj so nahrbtni-



 

ki lahki. Dejan irna vso robo 
pod slapom ze od nedelje, 
ko ga je pregnalo sonce. Piha 
topel veter in po pogovoru 
se odlociva za taktiko cim 
hitrejsega plezanja. lzbereva 
linijo na skrajni desni strani, 
cirn bolj stran od curka vode. 
Posolirava podstavek, nato 
jaz odbrzirn cez prvi razte
zaj. Dejan pohiti za rnano in 
zacne plezati drugega. Ta je 
ze rnalo tezji, plezava iz gobe 
na gobo in raztezaj zakljuci
va pod vrsno zaveso. Tudi za
dnji raztezaj v vodstvu spleza 
Dejan, ta je najdelikatnejsi, 
saj je zavesa precej slaba in 
zato na pol plezava po skali, 
na pol po ledu. Po dveh urah 
in pol plezanja vesela stojiva 
na vrhu slapu. Dejanu sem 
hvalezen za povabilo. Odlo
civa se za sestop po poti, saj 
piha veter in ob plezanju je 
bil obcutek na case isti, kot bi 
dezevalo. 

Ker delarn kot gorski vo
dnik, sem po navadi jaz tisti, 
ki vse nastudira in spleza, to
krat sern bil bolj v vlogi go
sta, srecnega gosta. Vern, da 
narna je uspel dober vzpon 
in uparn, da se bo ohladilo in 
bo uspelo se kornu. Vern, da 
je se precej plezalcev, ki si jo 
zelijo splezati. In vern tudi, da 
ob ternperaturah, kot so bile 
danes, ne bo vec dolgo, nuj-
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no potrebuje ohladitev. 
Ob avtu termometer kaze ze 4,5 stopinj, zo

pet modrujemo. Ob takih temperaturah slap 
ne bo vec dolgo. In res, drugi dan zjutraj po
klice Tine, slapu ni vec. Zal mi je za Aljaza in 
se koga, ki bi ga rad preplezal. 

Da splezas tak slap, potrebujes veliko stva
ri, ki se morajo poklopiti. Dolgotrajen mraz 
mora spremljati mac.an veter, ki vodo nosi 
do skale, kjer se naredi led. Vstopiti moras, 
ko v slapu ni sonca, plezanje pa niti ni fizicno 
prevec zahtevno, terja pa veliko obcutka in 
psihicne moci. Vsa cast Dejanu za splezan za
dnji raztezaj, sam bi verjetno pod njim obrnil, 
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saj ledu res nisi smel prevec obremenjevati. 
Ce bi mi kdo rekel, da se born za dve uri in 
pol plezanja vozil pet ur in pol, bi rekel, da je 
nor, a tokrat se je izplacalo. 

Ker gre za novo linijo, na drugi strani curka, 
kot je plezal Slave, si zasluzi tudi novo ime. 
Ker je k nastanku slapu mac.no pomagal ve
ter, naj bo Nora burja. 

Ker se podnebje spreminja, ni receno, da 
bo trajalo 19 let, da bo spet narejena. Zadnja 
tri leta so bile izjemne zime za plezalce. Prvi 
dve sta nam nasuli mokrega snega in ustva
rili Chamonijske pogoje, ki jih ni bilo 30 let. 
Plezalo se je smeri, ki se jih ni po vec desetle
tij. Letosnji februar pa je bil dovolj mrzel, da 
se je plezalo slapove, ki se jih ni zelo dolgo 
ali pa sploh nikoli. Pustimo se presenetiti z 
naslednjo zimo, kdo ve kaj nam prinese glo
balno segrevanje ozracja. 

Silvo Blasko 

V torek ob 4h startava z Dejanom iz 
Vipave, v C:rnicah pobereva se Pe
tra in nadaljujemo proti Bovcu. Pri 

Kobaridu nam pol ure vzame cakanje pred 
zaporo, nato pa se na mostu Boka srecamo 
z Dejanovim soplezalcem Mitjo. Trojica jo 
mahne po dolini pod slap, jaz pa po poti na 
vrh, da born lahko z vrha fotkal. Nekje na pol 
poti me poklice Dejan in pravi, da po dolini 
vlece topel veter in je plezanje pod vprasa
jem, cez pol ure pa javi, da sta se odlocila in 
vstopata v slap. Ura je 7.45. 

Tekam kot nor po platoju pri izviru in kma
lu najdem navrtano sidrisce, napravim stant 
z gurtno, osmico in vse po pravilih kot me je 
Marko ucil. Spustim se na rob, slisim samo 
zamolko ropotanje nekje spodaj, plezalcev 
ne vidim, kaj zdaj? Slisim, kako odletajo sve
ce, nekje dalec spodaj zamolkle udarce ce-



 

. K' t 7 pmov... Je s a. 
Odzimarim nazaj in z vrha gledano na levi 

strani slapa napravim sidrisce na drevesu, 
prejsnje pa pustim pripravljeno, ce bosta 
tam izstopala, da jima olajsam delo. Ko se 
spustim na rob ... 0 groza, globoko spodaj 
uzrem Dejana, ki pleza tretji cug naprej, ne 
Dejana, dve pikici, zivi v gibanju ... Ozrem se 
po slapu in kaj vidim: na petih straneh tece
jo potocki proti robu, nekateri se zlivajo cez 
slap, drugi pod ledom lizejo vez, s katero se 
slap drzi za mahovita tla. Fotkam, nakar zasli
sim grmenje na nasprotni strani, tam je vec 
vode, tam se bo prej podrlo. 200 m nizje vi
dim Petra, kako s fotoaparatom tece v kritje 
za veliki balvan in nato pleza na se visjega, 
kjer ga izstrelki ne dosezejo. 

Dejan je na predzadnjem stantu, opazu
jem slap - kaksna konstrukcija ledenih gob, 
ki stojijo pravokotno na slap, tudi po vec kot 
meter velike, z njih navzdol pa svece, svecke 
in z vrha odtekajoca voda - tus na nasa dva 
junaka. 

»Kako bo sel tam cez?« me presine, »ce bo 
slisal, ga born z vrha usmeril na, vsaj iz moje 
perspektive gledano, dokaj soliden led.« 

Dobro, Mitja je na stantu, Dejan se pripra
vlja na odlocilni cug. Takrat zaslisim nekaj, 
kot bi mi mocno zakrulilo v crevesju - zdr
znem se, ne kruli meni, kruljenju je sledil do
bro znani pok-pok ledu, kateremu je sledilo 
grmenje in drhtenje tal pod nogami. Groza, 
pod slapom dim ledenih kristalov in dez le
denih izstrelkov na vse strani. Pogledam 
navzdol, vidim Dejana in Mitjo na stantu zle
pljena z ledom ... Odneslo je del slapa na na
sprotni strani, kjer je bit najbolj izpostavljen 
vodnemu curku. 

Dejan zacne plezati po sveci, ki ze pod pr-

vim udarcem odleti, zabije cepin visje in pod 
udarcem sveca napoci tudi tam. Ne vem, 

morda petnajst, morda petindvajset metrov 
pleza po zunanji strani svece. Ker je le-ta po
cena, ne more napravit varovanja, v slucaju, 
da se odlomi, bi zaradi varovanja pometla se 
z njim in Mitjo. 

»Silvo, kaj, kaj vidis?« me vprasa. 
Povem mu, naj pri izstopu iz tega previsa 

poskusi na levi strani, tam so velike gobe 
in mesto, kjer bo lahko malo pocil. Nato pa 
se petnajst metrov po zmeraj tanjsem ledu, 
skozi katerega se vidi mah, do sidrisca na 
drevesu, ki sem ga uredil, da se bo prvi lahko 
100% zavaroval in varoval drugega v navezi. 

Dejan je priplezal do mene, se zavaroval in 
ob cestitki povedal, da v takih razmerah ver
jetno se ni bil nikoli. Ko pride na vrh se Mitja, 
mu cestitam, on pa pravi: »Pusti mene, ce
stitke zasluzi Dejan, to je bilo norooo!« 

Pise, da je Slave 5. 1. 1993 preplezal ta slap 
kot prvi in da je zadnji raztezaj odsoliral, ker 
ni imel kam dati varovanja - zadnji, a najtezji. 
Ka ko se zgodovina ponavlja, prav to se je do
gajalo Dejanu; mislim, daje v zadnjem razte
zaju takoj nad stantom dal samo eno varova
nje, nato pa do vrha soliral - brez varovanja. 

Ura je 10.15, Baka je pad la po 19 letih, ene
mu mesecu in dveh dneh. Vesel sem, da sem 
bil prica temu dogodku, bravo Dejan, bravo 
Mitja!!! 

V Bovcu smo sli na pijaco in lokalci so takoj 
videli, da se je nekaj zgodilo. Vest o temu, da 
je Boka spet splezana, jih je malo presenetila, 
ob pregledu fotografij pa so dezevale cestit
ke z vseh strani. 

Medtem se je Boka ze dodobra podrla 
in spet bo cakala na ponovitev: koliko dni, 
tednov, mesecev, let? 

BetaMagazine I 45 



 

Boka 1993 

1////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////2 

ovem samo zato, ker imam cast do 
Slavca, ce ne jaz nimam sam sebe 
za ... Ce ne bi bilo Slavca, boljse, da 

me ni, a razumes . . . No, ne da me ni, ampak 
Slavkotu v cast, zaradi tega, kar je bilo. Moj 
delezje bil moj delez; samo, v bistvu, ce Slav
kota ne bi bilo, ga ne bi bilo. 

Rojen sem bil v Sebreljah, tako kot Slavko. 
Dobro sva se razumela. 

No in enkrat smo se pac dobili tam vTeksa
su pred trgovino, mislir:n, tam v Sebreljah in 
je rekel, da on bo sel jutri Boko plezat. Pa mi 

je sel kar mraz po hrbtu, uuuu, Baka, uuu ... 
Jaz sem tisti cas prisel ravno iz Amerike iz 

El Capa, ampak lednih izkusenj nisem imel 
hudih, po o~cutku pa sem vedno dobro sel. 
Ce ti je dano, pa zmeraj hitro zagrabis, kar ti 
pase, tako, da sem ga prav previdno vprasal: 

»Ma ti, Slavko, a mislis, da obstaja mo
znost, da bi sel jaz zraven?« 

Kot da bi boga vprasal: a se ti lahko priklo
nim, lahko molim s tabo ... 

Nekaj casa je studiral, pa je rekel: »Ja, ker ti 
me najbolj poznas in ti ves, kaj bo sledilo.« 

No in tako sva se odlocila in sla potem k 



 

njemu po opremo. Povedal sem mu, da ni
mam dveh cepinov, nimam vsega orodja. 
Jaz sem-imel samo tega »cimberja«. Potem 
mi je on Grivele posodil, ravno tako Koflach 
solne, dereze ... Ma v glavnem, opremo mi 
je pn posodil, tako da sem sploh lahko vsto
pil zraven njega noter. 

Sam nisem imel obcutka, niti vedel nisem, 
ne, kako bo, ker prej ravno toliko, da sem 
poizkusil cepine za tista dva cuga Koncar
jevega zleba ali pa Kaskade, kar sem z Lo 
Duca Mitjem plezal, s katerim sva bila stal
na soplezalca. Ta je tisti, ki ima gar Kekcevo 
domacijo, spet en tak markanten clovek. 

5va sla, saj pravim, jaz nisem ravno ve
del, kaj sploh bo. Jaz sem tisti cas imel se 
navadne cizme, gojzarje usnjene, dereze za 
navezat, da si moral dvakrat prej popravit 
vmes, ce ne, so se ti snele. Potempa je bilo 
to zame ze luksuz: avtomatske dereze, Ko
flach solne in Goretex obleke za cez ... To je 
bilo ze malo drugace. 

Kdaj je bilo to? Leta 93? A 5.1.1993? Glej, 

nisem vedel, se za letnico nisem vedel, ker 
mene zene drugo ... --

No, v glavnem, potem smo sli k meni do
mov in je Slave rekel: »Zdaj pa bomo morali 
v redu pojest.« 

ltak sem mislil v redu pojest, ze tako ali 
tako moras jest.Potempa je on povedal, kaj 
nastimat, recimo pas\a karbonara, pa njoki, 
pa taka »fortna« hrana. ~eni se je zdelo, ker 
jaz po navadi ne jem zelo, da sva tisti vecer 
samo jedla. 

No, potem smo brusil tiste ... Mi je pokazal 
tiste fore: dereze nabrusit, cepine nabrusit. 
Tiste case sploh nisem vedel, da se tole bru
si, ker nisem bil notri. Prej nisem bil v ledu, 
samo tehnika in pa prosto, kar je bilo se naj
vec, je bil tisti Zodiac.v El Capu. No potem pa 
se Vrsac, no, tisto je bilo drugo, tisto je bilo 
lahko se hujse, no psihicno, ne toliko fizicno. 

V glavnem, zjutraj sva se dobro najedla, 
morala sva vstat ze ob stirih, da bi prisla ob 
deveti uri ze ven iz slapu. No, midva sva ob 
deveti uri sele pod steno »prigoslala«. In ti-



 

.. 
sti cas pride ze sonce noter. Sonce je tam 
od devete do enajste ure. To so se kar lomili 
kosi ven, bilo je kot podor, sit! 

Cakala sva enajst0 uro, da pride spet sen
ca in potem sva startala gor. Tisti dve uri 
vmes je bil se en ogromen odlom. Sva ca
kala, cakala, cakala, gledam gor, ravno tam, 
kjer pade voda noter na sredini slapu, se 

· zacne odmikat stena. Jaz sem buljil. Tisi pa 
gor pod steno, dobro, saj nisi v direktno v 
vpadnici. In se je zacela lomit ... Tista bela 
lisa je bil odlom ravno pred najinimi. .. Ko 
sem rekel, samo slikaj, slikaj ... Tako, da ko je 
tista gmota padla dol, ko je priletela v tisti 
led v vpadnici, je bilo kot bomba. 

Recem jaz Slavcu: »Ti, a bos su?« 
Pa je rekel: »Jaz ja.« 
No, pa je reseno, jaz-sem vceraj obljubil, 

da born sel za tabo, ce gres ti, moram tudi 
jaz, obljuba dela dolg. Tudi zaupal sem mu. 
Vern, da je bilo zelo kriticno. Ce ne bi bilo 
enega balvana, ga jaz od spodaj sploh ne 
bi mogel varovati, ker sem bil pa notri pod 
balvanom, sem se sk_ril pred vsem kame
njem in ledom, ki j~ letel. 

Midva sva sla gor po levi strani, ce gledas 
gor. Kljucno je bile mesto na zacetku, par 
metrov v vstopu, ko si se moral dobesedno 
vreci v led, da si se »zahaklal«, potem pa je 
bilo par svec in nato stena, kasneje pa je za
cel led. Vendar pa nisi smel siliti tja, ker si bil 
v vpadnici ledu in vode in vsega. Na drugo 
stran slapu ni zmrzovalo, ni bile »postuka
no«, ne bi mogel iti tja. 

No, potem je prise Ina drugo varovalisce in 
jaz sem moral biti zelo n~gel, da me ni kaj 
zadelo. Na koncu sem ga vprasal, zakaj nima _ 
celade. Kot da bi jo jaz imel, ne, he, he ... Ni
sva imela celad. Pate ubrani, ce prileti tak kos 

ledu na >;k-rep~«: je vprasanje, kako ... Ceprav 
ze tisti cas, ko je on lezel - dobro, on se niti -
zavedal ni, ker je ravno prisel na varovalisce, 
jaz pa sem ga ravno gledal - v tistem casu 
se je odbil velik »taler« ledu in mu sel ravno 
nad glavo. Ce bi Slave takrat samo malo dvi
gnil glavo, bi se slabo koncalo, vendar se niti 
zavedal ni, ko je sumelo mimo. 

Ta prvi cug je bil zajeban, potem ta druga 
dva sta. bila podobna, bi rekel, ni bilo toliko 
krize, zato ker sva se tudi umaknila ven z 
vpadnice. Tist-o se mi je zdelo zur, uzivancija. 
Na koncu pa je zadnjih deset metrov same 
kamen, zid, voda je tekla zadaj in dva prsta 
leduje bilo pripetega. Ni ga smel podret1 ker 
je bilo spodaj toliko slabo varovanje, da ce 
bi fuknu, bi sla oba v podn, stoposto. Hvala 
bogu mu je zneslo, tudi meni se tista sipa ni 
podrla, jaz tudi sopel nisem, ne, sern sel na 
tanko, z obcutkom, ker se zavedas, ne, da ko 
se enkrat podre, se podre. Tudi sam se razbi
jes, kot glaz, ce zares »gumpnes«. 

Na vrhu sva bila zjebana, da sva same 
eden drugega gledala, pa itak da se obja
mes, da res is to. Potem na je na vrh prisel se 
nekdo, ki nama je prinesel rucak, ne toliko 
zaradi potrebe, ampak zato, da nama pride 
naproti. . 

Ko smo pol prisli v :Zago, nam niso verjeli, 
vendar so potem videli Slavkota, kako je bil 
zmartran. Psihicno je bil zmartran, bolj kot 
fizicno, itak ker je vlekel se enega Silvijta za 
sabo ... Ne, ne, saj sem bil tudi jaz zjeban. 
Potem v Vrsacu, ko sem vlekel 1000 m na
prej, sem videl, kako te nazge. Ce se me
njas, pa je pol obremenitve manj. Ceprav, 
potem ko prides na vrh in se nic ne zgodi, 
je »no problem«, zur. 

Hvala bogu Slavcu, da me je povlekel no-



 

ter, mi dal moznost, da sem z njim 'plezal. 
Mislim, z njim sicer nisem plezal, ker je bil 
prehud, da bi mu konkuriral, onje bil na kon
cu v bistvu profesionalec. Jaz pa imam levo 
nogo poskodovano in imam tri oprimke, ce
trti je samo za ravnotezje, imam potrgane 
zivce in kite. Na kaksne hude ture se ne bi 
upal spraviti. Zato sem potem raje na suhi 
steni, ali ledu, ker si bolj na spicah. 

Slave je bil car. Je bil. Za mene je bil. Dobro, 
morebiti zato, ker sem ga drugace poznal 
kot drugi, ker semi je tudi, ko sva bila sama, 
odprl, ker drugace ni bil ravno zgovoren. No 
pac, facaje bil. V glavnemje bil kot osebnost 
zelo trden, fiksen, kot alpinist pac mora biti. 
Saj pravim, odprt do ta pravega, drugace 
pa ni bil, da bi se recimo, razdajal, da bi po-

udarjal, jaz sem jaz. Bil zelo »na izi« clovek, 
preprost kmecki fant v dobrem pomenu be
sede. Je pa lepo spoznat cloveka, kot je bil 
Slavko, s katerim si siguren. 

Slave je zdaj gor, on je kip svobode. Njego
vi zadnji posnetki niso v javnosti. Jaz sem jih 
slisal, hvala bogu, mi je bilo dano. Ko enkrat 
paves, da telo zavraca komplet vse, gor ne 
mores, dol ne mores ... Ceprav se zdaj ni po
trjeno, ali je on celo sel gor in potem pri se
stopu obupal. V glavnem, ni vazno. To sploh 
zame nima pomena, kolikor ga poznam. Ni 
bistvo v tern, ali je on zlezel ali ne. On se je 
spravil sam s sabo, vedel je, da bo umrl v 
kraljestvu bogov. 
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Ko sem se vracala s Slapa ob ldrijci, kjer sem 
se pogovarjala s Silvijem C:ernilogarjem, sem 
zvocni zapis presnela na MP3 predvajalnik in ga 
odnesla Silvotu Blasku v bolnisnico v Sempeter. 
Po rutinski operaciji okrusenega kolenskega 
meniskusa se je stvar zapletla in moj prijatelj, 
ki bi se sicer preganjal po stenah Zahodnih 
Julijcev, je v bolecinah lezal na bolniski postelji. 
Kljub temu, da je glavna akterja, ki sta letos 
splezala Boko gledal le z vrha, je bila Baka tudi 
njegovazgodba in pravgotovo muje pripadal 
tudi delcek Boke izpred devetnajstih let. 

Zvecer je prisla k njemu medicinska sestra 
in zapletla sta se v pogovor. 

»A vi tudi kaj hodite v hribe?« gaje vprasala. 
»No, hodim, pa tudi kaj drugega,«jije rekel, 

»malo plezam.« 
»Jaz sem tudi imela brata, ki je plezal,« je 

rekla gospa. 
»Ja, koga pa?« je zanimalo Silvota. 
»Moj brat je bil Slavko Sveticic.« 
In Silvota, moskega v zrelih letih, je 

medicinska sestra prijela za roko, kajti 
Silva je jokal. 

Zbrala in pripravila Helena Skrl 
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SPISAL: MARKO STURM 

FOTOGRAFIJE: SUZANA URSIC - LIQUID SKY 

»All these climbs you can enrich with a peace 
of courage and concentration several meteres 
above a ring. It is up to you what do you se
arch in climbing, sport experience or adven
ture. One things is for sure, the beer will taste 
you in any case.» - po(ne)srecen uvodnik na 
spletni strani Climbin Labak 

P lezalne tradicije nastanejo skozi de
setletja gojenja dolocenega pristo
pa do plezanja. Dandanes, ko sta 

moznost prehajanja meJ in cena prevoza 
najbolj dostopni, so nekoc izolirana ple
zalna podrocja postala eksoticne plezalne 
oaze. Pravila igre V plezaliscih so drugacna 
od splosno sprejete delitve na varno spor
tno plezanje in nevarni trad. 

Med taksne oaze zagotovo spadajo stene 
pescenjaka na Ceskem. Stene v dolini reke 
Labe so med ceskimi plezalisci postale v 
stoletni zgodovini najbolj zazeljen pesce-
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njak na Ceskem, ceprav jih v tujini po zlo
glasnosti prekasa obmocje Adrspacha in 
Teplic, kjer je igra se dosti bolj resna. 

Pri plezanju po »pfsku« ima poleg tezavno
sti osrednjo vlogo pogum. Vse smeri v Lab
skih pfskovicah so bile opremljene od spo
daj. Pogum avtorjev prvih vzponov, ko so 
zapustili zadnjo namesceno rinko in plezali 
V neznano, iSCOC moznosti namestitve na
slednje, se odraza v malostevilnosti varoval. 
Na sreco ponavljavcev je dobra plat taksne
ga pristopa, da se odresilna rinka obicajno 
nahaja na mestu, kjer bi se sicer obrnili ali 
pad Ii. 

Rinke? Sem ze omenil rinke? 

Uporabljajo se za varovanje namesto sve
drovcev. Prvopristopniki visec na hudice
vem krempeljcu zabijejo v mehko kamnino 
40 cm dolg zelezen klin, ki ima na koncu 
luknjo z rinko. Ko je smer dokoncana, se 



 



 



 



 

novih obicajno ne dodaja, v znak sposto
vanja do truda in poguma prvega plezalca. 
Zaradi kompaktnosti skale je namescanje 
dodatnega varovanja v obliki vozlov, ki ne 
poskodujejo kamnine (t.i. ceske jebe), le iz
jemoma mogoce. Razdalje med rinkami so 
zagotovilo za cezoceanski polet v primeru 
padca, kar zagotovo ni znacilnost sportne
ga plezanja, kjer so padci kratki. 

Zakaj je torej plezanje v Labdku »sportno«? 

Enoraztezajne smeri so dolge do 80m. 
Po 200 gibih in zadnji rinki Sm pod noga
mi globoko dihanje in srcni utrip ze spomi
njata na intenzivno sportno udejstvovanje. 
Dolgi odseki enakomernih tezav in odso-
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tnost moznosti, da bi kaj vpel, omogocajo 
tekoce plezanje, ce se le znas dovolj spro
stiti. Skalne oblike, predvsem oprimki, pa 
so tisto, kar ocara med plezanjem samim. 
Pravijo, da je skala podobna tisti v Fontu, le 
nekoliko bolj groba. 

Vajen domacih plezalisc se sprva pocutis 
kot liliputanec. Smeri segajo dalec nad vr
hove smrek, ki rastejo ob vznozju, in temu 
primerno so tudi razdalje med rinkami raz
tegnjene. Rob doline reke Labe, od Decfna 
do nekaj kilometrov oddaljene nemske 
meje, sestavljajo skalne bariere na obeh 
bregovih. Na desnem bregu se ob reki vije 
cesta mimo "sexy madchen« lokalov, na levi 



 

breg pa se dostopa z brodom cez Labo. 

0 dolgotrajni plezalni tradiciji poleg zgo
dovine prica tudi 4000 smeri. Med vsemi 
vertikalnimi in previsnimi linijami, streha
mi, zajedami ter obcasnimi pocmi in stolpi, 
najbolj izstopajo razi Plezanje po britvi je 
zagotovo najbolj estetsko in zracno, pa tudi 
tehnicno - skratka najlepsi izziv. 

Po tedenskem obisku v lanskem letu smo 
nekateri clani letosnje ekipe ze pozna
li osnovno pravilo postopnega privajanja 
psihe na "luft''. Prekrsil sem ga v prvi smeri. 
Nisem je sicer poznal od lani, a potekala je 
vzporedno z ogrevalno izico, zato je ob ne
ucakanosti dodatno preverjanje tezavnosti 

v vodniku odpadlo. Nekje na petdesetih 

metrih, kjer se sosednja izica konca, me je 

presinilo, da sem pravkar na kljucnem me

stu. Po nervoznem prestopanju se je poca

sno privajanje psihe sprevrglo v sok terapi

jo. Obrniti v takem trenutku ni bila opcija. 

Moral sem splezati se nekaj metrov dona

slednje rinke, sicer bi se mi strah zajedel v 

kosti za naslednjih 1 O dni nasega izleta! Se 

trd in rahlo tresoc sem lovil ravnotezje cez 

plato, za katero me je cakala se nic kaj ba

nalna strehca. Na vrhu mi je postalo jasno, 

zakaj smo se vrnili. Ker sta najboljsi sestavi

ni plezanja izziv in avantura. 
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Porn lad in Jesen. Stene so obrnjene na vzhod 
in zahod, zato je ob lepem vremenu mogoce 

plezati pozimi. Poleti je vroce tudi v senci. 

Avtocesta Slovenija-Gradec-Dunaj-Brno-Pra
ga-Dee1n vas do Labskih udoli pripelje v 9-1 O 
urah (929 km iz Ljubljane) 

Hostel v Decfnu, apartmaji v okoliskih vaseh. 
Obmocje meji na t.i. Cesko Svico, ki je oblega
na izletniska destinacija. 

Hrana & Pijaca 

Cene hrane m pijace v trgovinah in go
stilnah so nizje od slovenskega povprecja. 
Priporocamo lokalne golazeve specia litete, 
odsvetujemo kumine poln ceski kruh. Pre
izkusanje piva je nujno. XS Budget: Kozel 
0,51 za 0,4EUR v supermarketu Tesco. Ab
sint. 

80m vrvi in 14 kompletov je dovolj za 
vsako smer. Z vrha daljsih smeri se je 
potrebno dvakrat spustiti ob vrvi. Za 
trad-a-la-Czech so potrebne prusikove 
zanke z vozli razlicnih velikosti, ki se jih 
namesti v skalne razclembe za varova
nje namesto frendov in zaticev. 



 

.. 
Cvrst pescenjak temnih odtenkov in odlicnega 

trenja. Mestoma je zaradi primesi zelezove rude 
skala rdeca . 

•rtf&falf.ti. 
Od 6a do 9a in veliko lazjih starejsih smeri, ki se 

opuscajo. Cehi imajo za plezanje v pescenjaku 
svoio tezavnostno lestvico, prevod v nam bolj do
mace ocene pa vcasih ne odraza realne tezavnosti. 

•@tft 
Pog lavje zase - stene in smeri so pri kazane tlorisno. 

Kljub spletni razlicici priporocamo vezano izdaio, ki 
se jo lahko kupi pri Hudy-ju v Hrenskem. 

Zanimivosti 

Hotel Belveder, Decin, Ceska Svica, do Dresdna je 
ura voznje, do Prage dve. 

-• hostel 

• hotel Belveder 

• apartmaji 

• spletni vodnik desnega brega 
Labe 

• spletni vodnik levega brega Labe 

• blog najbolj plodne lokalne 
naveze zadnjih let (Ondra Benes, 
Tomas Sobotka) 

• Adam Ondra vrta rvo 9a v 
Labskih piskovicah 

• Adam Ondra zleze 



 



 

Bivak na grebenu K7W ob prvih 
jutranjih iarkih. Zada} Chogolisa. 

Ko sem se skobacal iz sotora v 
jutranji mraz sem hitro splezal se 
nekaj deset, metrov po pobocju in 
napravil ta posnetek, ki je kasneje 
krasi/ nas/ovnico revije Alpinist. 
Dela/ sem se na dia film in takoj, 
ko sem pritisnil sprotilec, sem 
vedel, da sem dobro ujel trenutek. 



 



 



 

Na Facebooku 
teiko zares kaj splezaS 

lntervju z Markom Prezljem 

1///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////// //////////////////h 

NAPISALA: HELENA SKRL 
FOTO: MARKO PREZELJ 

Potem ko sva decembra Jani pok/epeta/a na predstavitvi knjige »Onkraj Gore« Ste
va Hausa v Mojstrani in ko sem Januarja /etas iz prve vrste, navdusena nad njego
vimi fotografijami, skoraj z/ez/a na oder na njegovem predavanju »5 let vrhunske
ga alpinizma« v Novi Gorici, mi je bilo jasno, da moram o njem izvedeti se kaj vec. 
0 Marku Prez/ju, alpinistu, ki je zavrnil zlati cepin in o Marku Prez/ju, cloveku. 
Preuci/a sem njegov spletni bivak in nova sp/etno domovanje na 
www.markoprezelj.com in se z ma/ce treme odpravi/a v Krii pri Komendi, kjer si je 
zgradil pre/epo nova hiso. Nisem vedela, a/i imam pripravljena prava vprasanja. 
A njegovi odgovori so mi bili vsec. 

S teve House v svoji knjigi Onk aJ 
gore pravi, da bolJ kot poenostavis 
stvari, bogatejia postane izkusnja. 

Zato te bom jaz za zacetek vprasala ne-
kaj cisto preprostega; kdo si? 

Huh, to pa ... Odgovor zdaj ni tako pre
prost, kot se vprasanje slisi. Dobro sva zace
la. Ne vem, upam, da sem clovek. 

Zagotovo se, ce pogledam nazaj - na to 
vprasanje lahko samo tako odgovorim, da se 
ozrem nazaj, skozi to, kar sem dozivel -kaze 
sl ika, da sem alpinist. Tukaj ni megle. Seveda 
sem tudi oce, moz, to gotovo, ce pogledam 
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zdaj teh dvajset ali petindvajset let nazaj, al
pinisticno se dlje, potem pa se zacne res me
glit ... Dostudiral sem kemijsko inzenirstvo, 
ampak to nisem jaz - nisem univerzitetni di
plomirani kemijski inzenir, zato ker tega pac 
ne pocnem in se v tern nikoli nisem videl. 

Fotografija je tudi del mene, to je ena strast, 
fotografsko se znam vcasih bolje izraziti kot 
besedno, ker sem prevec »picajzlast«. Zdi se 
mi, da ena drobna beseda, ki jo zamenjam, 
lahko zelo spremeni poudarke ali vcasih celo 
pomen stavka in imam potem tezave, ce ho
cem kaj pisati. Ne recem, da vcasih ne napi
sem cesa in mi je potem vsec, ampak se mo-



 

ram precej truditi, vse je tako zelo krcevito. 
Pri fotografiji pa se mi vcasih zgodi, da nare
dim sliko in tocno vem: to je to, kar jaz vidim, 
kar jaz cutim - in to spravim v en okvircek 
in cf, puf, potem ko pogledam, vidim: super, 
uspelo je. Potem se lahko nekako v mislih te
leportiram tja, v tisti trenutek. 

Pri besedah pa mi je tezko. Dostikrat kaj 
napisem, potem pa se gnetem, pa se bi kaj 
spremenil, pa se kaj dodal, odvzel ... Zelo 
tezko je recimo napisati kaksen zgoscen 
clanek, za katerega bi rekel: zdaj pa tukaj ni 
vec kaj odvzeti ali pa dodati. Recimo, ena ta
kih stvari, ki sem jo napisal, je bil uvodnik v 
Sraufovo knjigo Veliki dnevi. Tisto mogoce 
lahko recem, da mi je skoraj uspelo. Seveda 
zdaj ocenjujem samega sebe, kar je najbolj 
nehvalezno. Za kaksne druge stvari pa si se 
vedno mislim: pisuka, ne, tukaj pa nisem bil 
najboljsi, bi se moral kaj popraviti, odvzeti ... 

Sploh pa, tako kot si ti zacela, bolj kot so 
stvari enostavne, mocnejse so. Zame je tako, 
sploh pri pisanju, pri vsem kar pocnem, ce 
je kratko in jedrnato - bolj kot je enostavno, 
boljse je. To pa je tezko, ker smo komplicira
ni. Smo pac tako vzgojeni, da se malo pre
tvarjamo. 

Da se vrnem k temu, kdo sem: ne vem, mo
goce bi morala se koga drugega vprasati. 
Samo sebi tezko sodim. Tako kot sem rekel, 
upam, da sem clovek, ha, ha ... 

Reinhold Messner te je v intervjuju na 
Radiu Sloven·ja 11.4.2012 Im noval za 
danasnjo alpinisticno zvezdo, enega naj
boljsih alpinistov n svetu. V kratkem naj 
bi bil uvrscen tudi med najvecje v njego
vem muzeju. Tvoj komentar? 

No, cloveku postane kar malo nerodno. To 
je vecplastno. Sicer sem, na nek nacin, poca-

seen, da je opazil, da sem ze dolgo casa akti
ven. Po drugi strani pa, hm, rad bi me uvrstil 
v muzej-to mi zdaj ze malo smrdi po upoko
jitvi ... Kar sicer ni nic hudega, ampak se mi 
zdi, da cloveka to na eni strani sicer poboza, 
po drugi strani pa ne vem, kaj naj si mislim. 
Zdi semi, daje bil Messnervtisti svoji aktivni 
dobi izjemen alpinist, cisto svoj razred, tudi 
filozofsko. Tako kot je ze takrat razmisljal, pa 
tudi zdaj, je na visokem nivoju. Mislim pa, da 
je, glede na to, kako se je izpostavil, s tern 
marsikaksno stvar malo razredcil. Tudi poli
ticno je bil aktiven, zelo se je javljal tudi pri 
nekaterih stvareh, vcasih malo netaktno, ker 
se je pac cutil poklicanega, da je on zdaj ti
sti, ki mora dati kaksno izjavo. Ceprav, ce bi 
bil takrat mogoce bolj umaknjen, bi bolj z 
distance to delal, kar on zelo dobro zna. Jaz 
sem ga sicer enkrat poslusal, na simpoziju v 
Wales-u je bilo. Tam je bilo mogoce petnajst 
alpinistov, ki so prodajali svojo znanost in na 
koncu je bil Messner, ki je, tako kot papez, 
povzel tiste dobre misli tistih petnajstih in 
sestavil pac neko super predavanje, ki je bilo 
kot ena pridiga ... 

Se pocuti kot sodnik7 
Ja, mogoce, mogoce, ampakjaz gajemljem 

absolutno kot eno pozitivno osebnost, a ne 
kot absolutista, v tern smislu, da bi se z vsem, 
kar on pove, absolutno strinjal, oziroma je
mal za neko svetost. Mislim, da on niti ne 
spremlja vec alpinizma tako aktivno. Filozof
sko pa sigurno. Imel je ze nekaj takih izjav, 
ki so bile malo deplasirane. Enkrat, se spo
mnim, je izjavil, da je alpinizem mrtev. To je 
kaksnih pet let nazaj in v neki angleski reviji 
so zapisali: ne Reinhold, a/pinizem ni mrtev, ti 
bas kmalu. V zadnjem obdobju je mehkejsi, 
ze nekaj casa ga poznam, srecala sva se ze 

BetaMagazine I 67 



 

dvakrat, trikrat. Ne vem, no, kaj naj si mislim. 
V vsakem primeru pa je vsak clovek malo 

narcisoiden in zato mi je malo vsec, ce me 
tak clovek pohvali, tega ne morem zanikati. 
Po drugi strani pa mi je malo nerodno, mi
slim si, no, kaj pa zdaj? 

Leta 1992 (Prezelj, Stremfelj, prven
stveni vzpon J steber Kangcendzeng ) in 
2007 (Prezelj, orencic Comolhari, nova 
smer) si prejel najvisjo alpinisticno pri
znanje na svetu, zlati cepln. Letos je zlati 
cepin spet v Sloveniji, pr j la sta ga Luka 
Strazar in Nejc Marcie za vzpon v Z steni 
K7 West v smeri Sa jail zlatlh Jam. KaJ 
menis o njuni smerl, glede na to, da si s 
soplezalcema Stevom Housom In Vince
om ndersonom leta 2007 prvi stopil na 
K7West? 

Najprej moram popraviti, da Zlatega cepi
na ne jemljem tako absolutno, kot da je to 
eno najvisje alpinisticno priznanje. Zagoto
vo je najbolj vidno, visino pa lahko vsak sam 
presoja. Mlajsi kot si, bolj se ti zdi, da je to 
pomembno, ker pac bolj sprejemas tisto, 
kar drugi govorijo. Na vsak nacin je za njiju 
to priznanje super. Mislim, da je prislo v pra
vem casu za en tak, born rekel, malo roman
ticen pristop k alpinizmu. Pozitiven absolu
tno. Mislim, da niso nic zgresili, pa ne da bi 
tukaj gojil kaksna patriotska custva. Pac, to 
je tak alpinizem, ki je tudi meni vsec in semi 
zdi super, da so to »pocrkljali« na tak nacin. 

Kar se njunega samega vzpona tice, pa mi
slim, da je dober v vseh pogledih. Mogoce 
ni nek presezek; ce bi ga nastavil na casovno 
premico: je med boljsimi, ampak, da bi zdaj 
prav odskakoval, pa ne. Zato ker je bilo pac 
lansko leto malo bolj susno z vzponi, ki bi 
bili po tehnicni plati bistveno bolj zahtevni. 
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Na vsak nacin pa je odlicen v smislu pristo
pa. Dva mlada, ki nista imela kaksnih velikih 
pricakovanj ali blaznih ambicij, sta sla tja sci
sto duso in to je tudi rezultat tega. Potem sta 
si izbrala to smer, konkretno ta steber - ko 
smo leta 2004 prvic poskusali na K7, sem ta 
steber prvic opazoval in semi je zdel rezerv
na opcija za smer, ki smo jo tam kasneje pr
vie splezali, ceprav o njem nisem kaj posebej 
razmisljal. Ta steber je mogoce malo manj 
izrazit kot tisti steber, ki smo ga mi kasneje 
splezali - manj izrazit v smislu same linije. 
Kar pa se plezarije tice, super. Ne bi rad pre
vec hvalil, trenutno je za mlade to pac edina 
usmeritev. Edina mislim v smislu, ce hocejo 
pac ta alpinizem res se poceti. Tukaj vidim za 
alpinizem se veliko moznosti. 

So se drugi nacini, recimo kisik, fiksne vrvi 
- vendar je to preziveto in edino alpski nacin 
bo v bistvu drzal cilje tako, da bodo vedno 
se tezji, tezji, tezji . .. Bo treba premikat meje 
v glavah, pa trenirat, da se bo to pocelo. Mi
slim, da napenjanje fiksnih vrvi ni pravi na
cin. 

Tako, kot pri prostem plezanju, se je tudi v 
alpinizmu zelo dvignil eticni nivo. Ce malo z 
distance pogledam, tisti ki sos prostim ple
zanjem obremenjeni, to malo tezje naredijo, 
meni, ki pocnem oboje, je lazje - tisti, ki so 
prosto plezali, so bili neke vrste uporniki, pa 
so se pozvizgali na ostale; so plezali »by all 
means« ali pac »french free«, kakor se je ta
krat reklo - si se pac prijel za klin, zato ker je 
bil tam. Potem pa se je zacelo, da se za klin 
ne primes in plezas in se je zelo dvignil ta 
eticni nivo. Alpinizem je zdaj tam, na tej toc
ki, ko je treba reci: v redu, tiste stvari, ki so 
bile nekako zgodovinsko potrebne, da so se 
naredile, da se je alpinizem pac postavil na 



 

V Courmayeurju so prireditev pripravili v g/adia
torskem stilu z modernimi orodji za navdusevanje 
publike in ustvarjanje tekmovalnega vzdusja. 

Zmagovalca 

neke startne bloke, so naredili, zdaj pa je tre

ba gojiti stil. Kot sem rekel, tako kot pri pro
stem plezanju: lahko splezam 8c, ce se born 

za vsak klin prijel, pa vmes se na kaksno loj-

Inv alpinizmu je tega sprenevedanja vca

sih se veliko, ni cistih pravil, da bi se jasno 

reklo: to velja, to pa ne, to je bila pac neka 
druga igra. 

trco stopil, born pac z vsemi sredstvi ... Torej Zato mislim, da je ta njun vzpon prisel v 
- sem jo splezal, ne? Ce bi zdaj po ekspedicij- pravem casu za nas in nasploh. Privoscim 
sko postavljal pravila, bi rekel: saj sem prisel jima vse najboljse in jima cestitam, zdi semi 
cez, tako kot vsak drug, sem jo, ne? V resnici super. Tako, cisto malo, v enem koticku misli 

pa vsi vemo, da ne. semi zdi v redu tudi zato, ker je vodja Urban 
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Novak, ki je iz AO Kamnik, mene malo spra
seval, kam naj gredo. Rekel sem mu: tja poj
di, sel bos lahko, do kamor ti misel seze. 

Si bil toreJ boter teJ odpravi? 
No, ja, ne neposredno, ta oznaka semi zdi 

malo prehuda. Ampak tako malo, eno seme 
sem vseeno dal zraven. Zato semi zdi v redu, 
da je bila ta misel, ki sem jo podal naprej, 
tako uspesno izvedena. 

Za prvo Beto sta o vzponu povedala: 
»Vsak zase sva med vzponom veckrat po
mislila, da bi obrnila, a rekel ni nihce nic. 
Molkje zlatol« 

Ja, itak, itak. Jaz imam zelo razlicne izku
snje glede tega. Recimo prva taka, ki je bila 
s te plati izjemno mocna, je bila na Kancu 
(Kangcendzenga, 8598 m op.p.) z Andrejem 
(Stremfljem, op.p). 

Sicer sem ze prej kdaj to dozivel, v teh na
sih stenah, ko si v dvomih in si z nekom, za 
katerega se ti zdi, da takrat izzareva neko 
energijo. Tisti trenutek ti zapre usta in ne go
voris, potem pa se lahko obrne, da ima on 
neko krizo in ti zacnes »srfat« na tern. 

Na Kancu sva zacela tako, da je bil Andrej 
nek »mastermind« vzpona, fizicno pa sem 
bil jaz takrat, leta 1991, absolutno mocan, o 
tern ni bilo nobenega dvoma. Zacela sva in 
on je bil tako malo negotov, jaz pa bolj za
letav - seveda zdaj govorim za nazaj. ltak, 
to bomo splezali, to ni problema. Ampak 
ze po dveh dneh je bilo jasno, da je meni 
zmanjkalo motivacijske municije, Andrej je 
pa takrat sele dobro »zalaufal« to motivaci
jo. Spomnim se, da sem sel v neko razpoko 
na veliko potrebo, ker je veter pihal, da sem 
bil v zavetrju. Ves cas sem razmisljal, da bi sla 
tam iz te smeri ven in kar na normalko. Mislil 
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sem, da ko born prisel ven, mu born to pre
dlagal. A ko sem prisel ven, Andreja ni bilo 
nikjer vec, je bil ze 300 metrov naprej. Takrat, 
ko sem jaz sel v razpoko, je on vzel ruzak in 
lepo pocasi hodil ter si mislil: »Me bo ze ujel.« 
In ves cas, ko sem ga lovil, sem si mislil: »Ej, 
ko ga ujamem, ga born tako napizdil ... « In 
ko sem prisel do njega, je on nazaj pogledal: 
»Ej, si me ze ujel, oj, danes ti gre pa dobro, 
ne?« 

Potempa ne mores nicesar reci, ne? 
Tako! In je bilo konec in je ves tisti gnev, ki 

sem ga grel v sebi, izpuhtel in ko je Andrej 
rekel: »Pojdi se ti malo naprej«, sem sel in se 
mi je zdelo super. 

Obratno pa semi je zgodilo na Comolariju 
(7314 m op. p.) z Lorijem (Boris Lorencic op. 
p.). Zelo je pihalo in oba sva zacela z mislijo: 
»Ah, tako piha, greva midva samo malo po
gledat, da bova videla.« Prvi dan je bilo zelo 
vetrovno, Lori ni bil ravno navdusen, ampak 
sva vseeno zacela, tako da sem ves cas plezal 
naprej in tudi potem je bilo ves cas tako. Na 
koncu me je ze zelo bremenilo, da sem mo
ral jaz ves cas voditi. Ko sva se odlocala, ali 
greva tja ali tja, je on vedno izbral oziroma 
predlagal bolj neprimerno resitev, ampak 
ni pa rekel, da greva dol. V bistvu pa je - jaz 
sem to slisal, kajti on je to tako razmisljal, da 
je bilo skoraj oprijemljivo. 0 tern sva kasneje 
se veckrat govorila. Ampak Lori je bil tak, da 
tega ni izrekel. To so stvari, ki jih intuitivno 
zacutis, ko si malo starejsi, se mi zdi, da ni 
pomembno, ali to izreces, ali ne. Pac, ce cu
tis Ida je eden toliko mocnejsi in ce cutis, da 
ti se lahko gres, sledis in bos verjetno tiho. 
Meni je slo potem samo za to - kajti Lori je 
glasno izrazal, da ga zebe, ni rekel: »Pojdiva 
dol«, ampak je rekel: »Ful me zebe v noge«, 



 

Ta kos ledu je tare/ le nekaj deset 
sekund. Uspel sem ga zabeletiti. 
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pa da mu bodo prsti stran padli, pa da tam 
ne bo slo, da ne ve, ce bova lahko - da mu 
dokazem, pa sebi tudi, da lahko splezava in 
da greva lahko nato dol. Najbolj hecno je 
bilo potem, ko sva prisla cez vse tezave, na 
snezeni greben, od kjer se je videlo cisto do 
vrha in sem Loriju cisto resno rekel: »Evo, vi
dis, da lahko, zdaj greva pa lahko dol«. To je 
bilo resno izreceno in tudi Lori je takrat tako 
slisal. Takrat sem to tudi resno mislil in tisti 
trenutek ne bi nic pomisljal, ce bi sla potem 
od tam dol. Seveda, zdaj bi mi bilo zal, ce bi 
to naredil, ampak Lori je takrat rekel: »Pa kaj 
si nor?! To bova pa ze sla!« 

Pri teh vzponih, ki so mejni, je zanimivo, 
ko si ves cas negotov, ali bo, ali ne bo; to je 
najlepsi del igre. Dalj casa, ko si na tej meji, 
ko ne ves, ali bo ali ne bo, bolj se te vse to 
dotakne, se spomnis nekih detajlov, ki bi jih 
drugace pozabil. 

Mark Twight v svojl knjigi v Poljubi all 
ubij omenj , da Je med nekaterimi teiki
ml vzponi dosegel stanje tako lzostrene 
pozornosti, da se spomni posameznih 
kristalov v granitu, ima.s tudi ti podobne 
izkusnje? Kako so pomembnl detajli v fo
tografijl in kako v alpinizmu? 

To tezko recem. Jaz se fotografsko v tern 
casu bolj razvijam, kot sem se prej. Kot al
pinist se razvijas in gres skozi cuda izkusenj, 
kot fotograf pa se iz tistega tehnicno dovrse
nega pristopa zdaj mogoce bolj nagibam k 
neki vsebini, mogoce celo k bolj abstraktnim 
stvarem. 

Detajl je seveda pomemben, ampak vazno 
je, kako je vse skupaj umesceno. Ne vem, 
v kaksnem kontekstu je Twight to govoril, 
ampak jaz se v kaksnih smereh spomnim 
oprimka, ki bi ga se zdajle lahko prijel, ce bi 

72 I BetaMagazine 

Veliko ljudi vprasa: kaksen fotoaparat 
si imel? To je tako, kot bi kuharja vpra
sal: kaksen stedilnik imas? 

bil tam, bi vedel, ali pa bi ga celo znal nare
diti, ce je bil kaksen kljucen oprimek, ki je bil 
zame pomemben. Ampak vse to se umesti 
v tisto prej in tisto potem, ne mores kakega 
detajla izlociti iz celote in reci: to je zdaj to. 

V fotografiji pa je mogoce malo drugace. 
Detajl v bistvu vizualno izlocis, tako, misel
no in je potem najboljse, ce si ga sposoben 
umestiti v tisto, kar ti vidis in ga vgraditi v 
sliko. Vcasih sem makro slikal drugace, bolj 
ploskovno, dvodimenzionalno. Tu in tam se 
vedno kaj takega naredim, mi je tudi to vsec, 
ce gre za nek detajl, ki ima neko strukturo. 
Ampak zdaj na to gledam se malo drugace. 
Zdaj so mi detajli bolj vsec, ce so umesceni 
V neko sirso zgodbo. Da je detajl ena rozica, 
kamen ... 

Gozd, namesto drevesa? 
Ja, en listek, ampak, da se vseeno vidi, da je 

to v gozdu, ali pa en clovek nekje »zabluran« 
zadaj, pa nek hrib ... To me zdaj bolj provo
cira v fotografiji, isto v plezariji. 

Detajl, sam zase, kaj zdaj, tezek gib? Koliko 
tezek gib lahko zdaj naredim?Toliko. Dobro, 
tole grem lahko zdaj pomeriti tudi v plezali
sce in born tam se bolj precizno ugotovil. Ce 
pa grem v hribe, je ta detajl, ta tezek gib, tam 
zdaj drugacen. Mogoce je gib cisto isti, am
pak izkusnja bo druga, ker bo tisto prej in ti-



 

Mis primrznjena s smrckom sredi 
Triglavske severne stene. Cudo narave. 
Manjka le seen lesnik, pa bi bi/a kot 
tis ta animirana veverica iz risanke 
Ledena doba. 

Oetaj/ s sneiene pokrajine. 

sto potem ta detajl bogatilo, ce se razumeva. 
Detajl sam zase torej meni ne obstoji. Je se

veda pomemben, ampak ne v smislu, ali se 
lahko dvignes na enem prstu in koliko tanko 
policko se lahko drzis, oziroma na koliko tan

ki policki se lahko se dvignes. 
Na koncu, ce crto potegnes, je vse V detaj

lih. Detajli so tisti, ki ti naredijo zgodbo, ki iz

stopijo. V bistvu pa detajli stojijo na eni veliki 
sliki. Zdi se mi, da so v zivljenju, tisto, kar ti 
ostane, detajli, drobni spomini, ki se svetijo. 

Kako jih vidis; ali svetlo, ali temno, pa je stvar 
pogleda posameznika. 

Planinska zveza Slovenije (PZS) ustana
vlja slovensko mladinsko alpinisticno re
prezentanco, katere namen Je doseganje 
vrhunskih vzponov, lzraianje posame
znikovih sposobnosti in uresnitevanje al• 

pinisticnih ciljev in ki Jo vodis ti. Ml lahko 
poves kaj vec o tem proj ktu? 

Zdaj je ze cisto konkreten, imeli smo ze 
prvi sestanek, napoveduje se pod pis pogod

be. Stvar je cisto resna. Sam se pocutim kot 
mentor, PZS pa bi rada, da bi bil selektor in ta 
terminoloska zadrega ... 

Upam, da bo to do bro zazivelo, ker je zdajle 
pravi trenutek. Za to generacijo, ki je zdaj sta
ra od 20 do 30 let, se mi zdi, da na pravi na
cin odkriva alpinizem, da so majckeno stopili 
cez to internet dobo, ki je bila za alpinizem 
mogoce malo moteca. Ti, ki so zdaj tu, se po
casi zavedajo, da na Facebooku tezko zares 

kaj splezas. Zato mislim, da je dobro, da se to 
dogaja zdaj. Zdi semi, da ekipa sama ni tako 
homogena, kot mogoce izgleda in to je pred
nost. Najvecja prednost je, da bodo v ekipi 
ljudje, ki imajo malo drugacne poglede na zi

vljenje, tudi malo drugacno socialno ozadje, 
pa razlicne interese v hribih. Upam, da se bo 
malo pomesalo, kot po neki osmozi ... 
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Kol'ko velJka eklpaje to? 
Trenutno jih je sedem, koncno stevilo je 

deset in to naj bi bila v bistvu ena taka ho
mogena skupina. Sicer pa bi jih radi malo 
kombinirali in ce bi v njej videli koga, ki bi 
se na dolocenem podrocju zelo videl, se ga 
bo povabilo zraven. Potem pa se bo videlo, 
kako in kaj. Sedaj imamo narejen plan za 
eno leto. ldeja te reprezentance ni v tern, da 
bi jih za roko peljali od stene do stene, od 
smeri do smeri, ampak da se jim ponudi vso 
mozno organizacijsko pomoc. To je men
torstvo. Okvirne cilje do decembra smo ze 
dolocili, mislim, da je 6 ali 7 razlicnih akcij, 
od nekaj dni do enega tedna. lzbral sem ci
lje, ki niso tako razvpiti. Recimo, namesto v 
Arco bomo sli v Lecco, ki je sicer samo malo 
dlje, ampak je treba ze vedeti, kje bomo 
spali, kje plezali, ker, recimo v Arcu ze vsi 
vemo vse. Da se oni naucijo izbrati cilj in 
nato ta izbrani cilj nekako uresniciti, logi
sticno speljati. Jaz sem tu, da jim svetujem, 
dam se kaksen napotek, kam se obrniti, ne 
pa, da bi jaz vse organiziral. Na zacetku bo 
verjetno precej dela, ker se bomo morali 
precej dogovarjati, pa se dobivati, ampak 
se ze veselim tega, zadnjic na sestanku je 
bila ena taka fina energija. 

Kaksnl pa so cllji te reprezentance, kaj 
na · bl dosegla? 

Tri leta je obdobje, v katerem naj bi bili 
sposobni izbrati dober, kvaliteten cilj in ga 
tudi uresniciti. Ce bo po sreci, bi potem tretje 
leto izpeljali eno resno akcijo, ampak mislim, 
da bodo oni to individualno naredili ze prej, 
gotovo jim bo kaj uspelo. Zanje je zdaj goto
vo lazje, ker bo PZS stala za njimi financno in 
te akcije podpirala, recimo potne stroske in 
podobno. Ostalo pa bo moral vsak se sam. 
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Se mi zdi, da je to zelo veliko, ta mentorsko 
organizacijski del, drugi del pa, na katerega 
jaz zelo racunam in od katerega bodo oni 
najvec dobili, pa je socioloski. Upam, da oni 
v glavah ne bodo res reprezentanca, ampak 
bode neka skupina, pleme, ki se bo samo se 
sirilo, ki bo v bistvu to energijo nekako izza
revalo naokrog in se druge okuzilo stern, da 
jih bo vedno vec; da jih bo cez tri leta seen
krat vec. To je namen. In ce jih bo iz te koli
cine vec takih, ni vrag, da ne bo kaj dobrega 
nastalo. 

Ni pa to tako, kotje mogoce v drugih spor
tih, da bomo rekli: delali borne take pa take, 
da bona koncu tako. Ta skupina ni taka, ker 
tudi alpinizem ni taka aktivnost, da bi ti lah
ko nekoga »prisilil«, da bi nekaj pocel, da se 
bo cez tri leta nekaj zgodilo. Bog ve, kaj se 
bo v teh treh letih zgodilo. Bolj semi zdi pri
meren ta mehkejsi nacin, da se jim ponu
di pomoc, pusti, malo vodi, ampak na zelo 
mehak nacin, da nimajo obcutka, da bi jim 
zdaj nekdo pamet solil. Pac, naredijo naro
be - narobe naredijo, v redu, zase. Jaz sem 
zato, da jih opozorim: tole mogoce ne bo 
dobro. Ce so pac trmasti: dobro, dajte. Dru
ga je, ce zasveti rdeca luc, da vidis, da gre
do cisto narobe, da se bodo pobili. Mislim, 
da se iz napak v alpinizmu lahko ogromno 
naucis in tukaj jim ne mislim vsega poveda
ti: takole, takole, takole ... Recimo, zdaj, ko 
smo planirali Lecea, sem samo navrgel: raz
misljajte o tern, da moramo nekje prespati, 
da se moramo tja pripeljati in da morajo biti 
plezalni cilji prilagojeni letnemu casu, to je 
sredina, oziroma konec maja, kar pomeni: 
vse. Lahko je dez, lahko je vroce in na son
cu je lahko tako vroce, da ne mores plezati. 
To pomeni, da je vcasih treba poiskati neke 



 

previse. Potem so lahko tudi izmenjave z 
drugimi alpinisti, njihovimi vrstniki in na ta 
nacin se bo to mesalo in upam, da bodo na 
konci vsi dobro zmesani v pravo smer in da 
bodo se kaksnega »zmesanega« pripeljali 
zraven. 

Se mi zdi, da je v redu, da je Planinska zve
za to zdaj koncno sprejela. Ker sem to idejo 
prodajal ze, uf ... 

Ravno to sem hotela vprasati - ti si bil to
rej pobudnlk te zadeve? 

Ko sem zacel hoditi na mednarodne ta
bore, se mi je zdelo, da bi tudi mi lahko to 
imeli. To je bilo ze zelo dolgo, mogoce 20, 15 
let nazaj pa gotovo, ko sem bil prvic. Potem 
sem predlagal, da bi imeli Slovenci plezalni 
tabor, ki so sicer prej ze bili; to ni nek nov 
izum, ampak sem ga jaz mogoce samo ozi
vel. Predlagal sem, da bi bil tabor v Chamo
nixu, po vzoru Nizozemcev, s katerimi sem 
bil tam. Kar sem videl pri njih, semi je zdelo 
super. Tam je bilo 20 do 30 ljudi in se je ple
zalo. Veliko vec se je plezalo, kot ce bi bil en 
sam. Tako da sem predlagal - dolgo casa je 
trajalo, da je uspelo. Prvi je bil, kaj vem, mo
goce leta 1995, 1996, saj nekje bi ze izbrskal, 
kdaj tocno. Tabor sem vodil sam, v njem je 
bilo 15 mladcev. Spomnim se, da sem v de
setih dneh shujsal 5 kg, a sem normalno je
del, ampak sem bil stalno zaskrbljen. To je 
bilo noro, kot bi imel sam en vrtec. Pa so bili 
vsi super, recimo eden od teh je bil tudi Ur
ban Azman. On je bil takrat se zelo tak, ek
sploziven, neobvladljiv. In z njim je bil Rok 
Zalokar, ki mi je sele v Chamonixu povedal, 
da se niti 16 let ni star. Ampak to, evo, ta dva 
sta zdaj zgrajena alpinista, gorska vodnika, 
odlicna. In ce nazaj pogledam: kaj hoces 
boljsega. In to reprezentanco sedaj vi dim v 

tej luci. To so mladi ljudje, ki imajo energijo 
in so zdaj zdruzeni na drugacen nacin, laz
je jim bo, veliko lazje. Ne spomnim se, da 
bi bilo v vsej alpinisticni zgodovini doslej v 
Sloveniji za mlade kaj takega. In zato mislim, 
da je zanje to sedaj super priloznost, tudi za 
tiste, ki se sedaj niso noter, ki imajo moznost, 
da noter pridejo in plezajo s temi. ldeja je 
taka, da so ti sedaj reprezentanca, skupina 
je sicer boljse ime, ki je tudi navzven odpr
ta. Ce bo kdo sel plezat z nekom iz te sku
pine in bo vzpon dober, bo pac podprt, ker 
bo opravil nek vzpon za skupino, in bona ta 
nacin tudi ta drug posredno delezen neke 
podpore. Ampak ni pa to tako, da bos imel 
vse placano, pa se tja te born peljal, pa to ... 
To pa ni tako, kot v nekem drugem sportu, 
kjer je sistem tekmovanj, pa so gledalci, da 
moras iti tja, pa bomo igrali tekmo ... Tukajje 
pac tako, da mora biti vsak samostojen, da si 
je to sposoben organizirati, jaz pa jim samo 
malo pomagam, svetujem, povem, kaj vse 
rabijo, ce enkrat eden malo kiksne, analizira
mo skupaj ... Hitreje bodo prisli do izkusenj, 
mislim, da je to zanje najvecja prednost. 

MarkTwightje napisal knjigo, Steve Ho
u.se pise ie drugo, kdaJ jo bos ti nap sa ? 

Uf, zdaj jo ze pisem, tako, v mislih. Imam 
celo eno dobro idejo, zame dobro. Ker born 
sam tezko napisal knjigo tako, kot na primer 
Steve House. To knjigo Steva Hausa tudi 
malo tezje berem kot nekdo drug, ki pac ni 
bil na teh stvareh s Stevom. Sploh pa, odkar 
sem prebral knjigo The ascent of Rum Doo
dle, ne vem, ce poznas, to je parodija na alpi
nisticno literaturo, imam tako, malo, cmok v 
grlu. Tamie jo imam, napisal pa jo je nek W.E. 
Bowman, House pravi, da je to vzdevek, ki si 
ga je nadel Mark Twain. Mencia. Ta, ki je napi-
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· . ~opolna vrnitev v civifizcicijo 7e. . . 
bi/a negotova, kerje bi/a »cesta«' 
blatJ?a. ZaSt~ metrov s_mo potre: 
boval(vec kot eno ur& 

~ .' ') 

sal Toma Sawerja. Napisana je bila leta 1956. moram zagotovo dati tezo fotografiji, to je 
Ta knjiga je parodija na alpinisticno literatu- temu, kjer se tudi sam nekako vidim. Rad bi 
ro, v njej plezajo na nek 9.000 m visok vrh tudi predstavil to relativnost dozivljanja, ta 

Rum Doodle, enkrat, pred vojno. Tukaj noter Rashomon efekt v alpinizmu - ce poznas film 
imas vse, od interneta, do satelitskih telefo- Rashomon japonskega reziserja Kurosawe. 
nov, seveda abstraktno, ce si sposoben te Nek umor se zgodi in tam so stirje prisotni in 

metafore prebrati. To je ena taka knjiga, ki se vsak ima svojo zgodbo o istem dogodku. Mi
posmehuje temu herojskemu nacinu opiso- slim, da je v alpinizmu to zelo znacilno. Gres 
vanja plezanja na hribe, ki ga je bilo kar pre- v hribe in je vedno prisoten ta efekt, ko gres 

cej, sploh pa v tistem casu, ko je slo za osva- se z nekom. Se sam s sabo imam tezave. Zdi 
janje osemtisocakov. Tako da se od takrat, ko semi, ko nekaj razmisljam, da je bilo takole, 

sem prebral to knjigo, sprasujem, kako zdaj potem pa cez pol ure ze drugace, spomnim 
napisati, da ne bo pisanje zdaj nek »Ascent se se kaj drugega, pa ze tisto pozabim, kar 
of Rum Doodle«, pa da bo zgodba se vedno sem prej ... V knjigi bi rad predstavil prav to. 
iskrena. In zdaj sem priblizno ugotovil, da Na zacetku sem imel tezave, kako bi sploh 



 

dalo prijazno. Ce 
born izcistil idejo, zalo

znistvo ne bo tak problem. 

Vern, da ko se born enkrat 
lotil, born polno zagrabil in born to naredil, 
da ne bo to neko skrpucalo. Bolj me je strah 
tega, da za enkrat nimam energije, ki jo za 

to rabim, oziroma za odnos, ki ga imam jaz 
do tega. Ker vem, ce se born tega lotil, se 
born lotil na polno, potem pa drugih stvari 

ne born mogel poceti. Ne vem, mislim, da 
moram to zac:utiti. Na primer Sraufov uvod 
sem napisal v eni noc:i. Res pa, da sem prej 
to nosil v sebi dva meseca, pa sem sel k Be-

Fotografijo razumem bolj kot eno ku
harijo: ko ti enkrat postane vsec, potem 
se s tehniko vec ne ukvarjas. 

lacu, ki je zdaj ze pokojni, pa sem 
ga vprasal za Sraufa, pa mi je on 

zac:el govoriti, h Cedilniku, 
pa h Kosirju ... S celim 
kupom teh ljudi sem se 
pogovarjal. Sraufa sem 

tudi sam zelo 
dobro po
znal, to si 
upam reci, 

ker sva bila 
tudi soplezal
ca v odpravi, 

hiso sem mu 
pomagal zidati, 

tako da dokler nisem 
imel tega teksta tako 
nekako, dokler mini vi

sel v glavi, na tak nac:in, 
da sem ga hotel vreci ven, 

t o - liko casa se mi je zdelo, da ne 
morem dobro narediti. Potem pa sem ga v 
eni noci stresel, puf, na papir in so bili po
tern samo se popravki. Ampak skelet je bil. 
Podobno je bilo takrat s tistim pismom za 
zlati cepin, ki sem ga zavrnil. Enih stirinajst 
dni sem bil zelo nemiren, zelo tezko je bilo 
ziveti z mano in potem sem en vecer, ko 
sem se ze ulegel v posteljo h Katji, pa nisem 
mogel zaspati - bil sem se na starem naslo
vu, ko sem imel koscek pisarne kar v spalni
ci - vstal in rekel: »Zdajle born ali pa nikoli!« 
In ona: »Ze spet, nehaj, daj, pojdi spat ... « 
Takrat sem vstal, se usedel, mislim, da sem 
takrat v desetih ali petnajstih minutah na 
roke naredil ze kar grobo skico - kot bi kipar 
en kip naredil iz gline, zmeckal, pac, osnova 
je, proporci so, je treba samo se malo finese 
dodelati ... 
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Tale je nastala je v lslamabadu feta 2007, ko smo potrebovali fotografije za nekaksno dovoljenje in smo sli 
v »studio« na fotografiranje. Mojster je vze/ v roke za tis to okolje cisto v redu aparat in fotografiral vsakega 
posebej. Zafrkaval sem se, da bi Jahko tudi imel foto studio, ker imam veliko boljse orodje kot fotograf, ki se 
je ie lotil tiskanja nasih portretov. Fotografiral sem Steva in Vinca v tem improviziranem studiu, za hec, po
tem sem pa postavil moj aparat na stojalo in prosil Ghulama, nasega pakistanskega agenta, daje pritisnil 
na sproiilec, ko smo se namestili kot ekipa - Steve je moral sedeti seveda na sredini, ker ji bi/ vodja odprave. 
Reiali smo se, k sreci pa je lastnik tega studia prekinil nafo zabavo tik zatem, ko je nastal ta posnetek in se 
uialjeno razburil, da smo ga komaj potolaiili. Videl je namrec, da je mo} aparat veliko bolj »zaresen« kot 
njegov in mu nasa norcavost ni teknila, ker je res izgledalo, kot da mu ielimo ukrasti pose/. 

In pri knjigi, ki je bila vprasanje, je problem 

tocno s tern: dokler jaz ne born imel forme 

toliko izdelane, da born vedel: to je to, to je v 

bistvu tista oblika, s katero sem se sposoben 

izraziti, toliko casa se je ne born lotil. Je pa 

res, da zdaj ze zbiram, se mi ze nabira, fer

mentira. 
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Komaj cakam. 

Mesner je v prej omenjenem intervjuju 

k I se, da v alpinizmu v ~, kaJ hoces, da 
se ne pustls usmerjati. Kaj pa na drugih 
iivljenjskih podrocjih 1 

Ja, se strinjam, a to v bistvu velja za zdajsnje 

obdobje, mogoce zadnjih pet ali deset let. 



 

Kaksnih deset let. Takrat sem sel na Aljasko 
sam. To je bil preskok. Strinjam se, da v alpi
nizmu vem, kaj, zakaj, kako, kaj mi je vsec. Na 
drugih podrocjih pa ... Uf, absolutno je pri
lagajanje. Imam pac druzino, tako da tukaj 
hoces nekaj, nato pa sprejemas kompromi
se, seveda mislim, da sam manjse, kot so na 
drugi strani. Ceprav zdaj, ko smo grad iii hiso, 
sem videl, da se je ta karakterna lastnost do
stikrat pokazala za dobro -veckrat za dobro 
kot za slabo. Seveda to ni vedno dobro, vca
sih malo skozi zid rines in ga ne bos prema
knil, veckrat si sam sebi v napoto. Ampak 
lahko recem, da ko se enkrat za nekaj odlo
cim, ne odlocim pa se kar tako, impulzivno 
zelo redko, razen ce sem v afektu, da me kaj 
cisto iztiri - kdaj se mi zgodi, da me kaksna 
drobna stvar - ampak za take, zivljenjske, 
pomembne stvari, mislim, da dobro vem, 
kaj bi rad. Potem pa pac iscem nacin, kako 
in s kom. To mi je zelo pomembno - s kom 

Na vr u 1 h 5-·t smo bili se bolj veseli kot je videti. 

kaksno stvar pocnem. To je bolj pomembno, 
kot se mogoce zdi marsikomu. Gradnja hise 
je bila zame kot ekspedicija. 

Tor J je zat zelo pomemben >>sopleza
lec« tudi v vsakdanjem iivljenju7 

Tudi, ja, ker semi zdi, da sem z ljudmi, ska
terimi dozivljam stvari, tam, kjer sem dober, 
lahko se boljsi, tam kjer sem slab, me lahko 
se popravijo. 

To sem videl zdaj, ko sem plezal z mlajsi
mi. Super je, ker je prislo do nekega totalne
ga respekta, potem pa vidis, da imas dobro 
osnovo, a se moras vseeno dokazati. Mlajsi 
pa ti potem lahko hitro posredujejo kaksen 
pogled na stvar, kite osvezi, kite pac na nek 
nacin pomladi in to semi zdi dobro. 

Gre za tistl dogodek, ko ste na Bhagl
rathi 2 vrgll dol transportno vreco? 

(Namesto, da bi odrabljeno opremo v 
transportnl vreci odnesll v doll no, sta Rok 



 



 

Bj0rn-Eivind Artun, 22.06.66-07.02.12 

Ta pogled oiivi podobo. 

.. .. 



 

Blagus In Luka Lindie Marku predlagala, 
da jo v dolino vrz jo. Vreco so potem ob 
sestopu nas i in pobr Ii skoraj neposko
dovano.) 

Ja, to je bil mogoce se najbolj znacilen do
godek, ampakje bilo se eel kup takih drob

nih. Tam smo tudi splezali en raztezaj, ki je 
bil res tezak. Oba z Lukom sva bila dovolj 
ambiciozna, ampak med nama je za celo 

generacijo razlike. On me je zbadal na svoj 

pa me je ves cas imel malo na verigi, ravno 
toliko, da mi ni ravno oslov kazal. Ampak s 
pozitivne plati, da ne bo izgledalo, kot da 
so bili kaksni prepiri. In bilo je zanimivo, da 
sem mu na zacetku zavidal, ampak res za
vidal, ko je povlekel ta dolg spaget, ko smo 

zrebali, kdo bo zacel plezat. Ze prej smo bili 
zmenjeni, da plezamo stiri raztezaje eden, 
stiri drugi, tako, v blokih, kar je v navezi treh 
najboljse, oziroma se je izkazalo, da je ucin-

nacin, jaz pa sem ga vcasih malo po oce- kovito. In je on izzrebal prve stiri raztezaje. 
tovsko potrepljal, malo »pobremzal«, on Jaz pa druge stiri. Na koncu se je izkazalo, 

... 

Zelena druscina na povratku izpod Maka/uja. Detevalo je, vedrili smo v cajnici in cakali nosace. 
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da sem jaz izzrebal bolj resno plezarijo kot 
on, tezjo, ki bi sicer bila za Luka boljsa. Am
pakje bilo zame super, ker sem se moral res 
potruditi do maksimuma, kar je na taki vi
sini zelo tezko. Do takrat nisem plezal tako 
in vprasanje je, ce born se kdaj. Oba sta mi 
nato dala priznanje: »Uf, tole je bilo pa tez
ko!« - in plezala sta kot druga. V resnici je 
bilo zame tisto cisto na meji. V bistvu je bilo 
zato tako v redu. Ce bi bil z nekom, ki je sta
rejsi, ali pas svojim vrstnikom, se tam ne bi 
toliko potrudil. Najbrz ne, no. Ampak mi vsi 

smo izzarevali neko energijo: »Ja, itak, tole 
bomo zlezli, pa bomo sli na fraj ... « Ce bi pa 
bil z nekom starejsim, pa je ta energetski 
nivo takoj malo drugacen, prej bi se usedel 
v kaksen klin, oziroma v frenda, alibi se po
tegnil in rekel: »Daj, malo povleci. .. « 

Tam pa je bilo cisto »do fula«. In na ta na
e.in dobis hitrost, dobis »flow« - kako se temu 
rece po slovensko? Ja, tako je: zacnes in to 
potem kar tece, super je, res. To mi je pri al
pinizmu vsec, toliko casa sem ze noter, pa se 
vedno je sveze, nisem se se navelical. 

Z Lukom Lindicem sva ob obali ryorda dostopila pod slap z imenom Finnkuna in opazovala sledi morske vidre. 
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~ Fotograf 
~ se pradstavi 

Urban Golob 
Z vami ze od leta 1970 .... 

///////////////////////////////////////////////////////////////////////, 

NAPISAL: URBAN GOLOB 
FOTO: URBAN GOLOB 

Kot mnogi sem zagrabil za fotoaprat 
zaradi belezenja svojih malih zgodb v 
hribih, ko sem zacel plezat. To je bilo 
davnega 1985, resneje pa sem zacel 

fotkat 1996. To je bilo pravzaprav povezano 
s pisanjem in urednikovanjem pri nekdanji 
reviji Grif, ki je bilo velik motiv za razvijanje 
mojega fotografiranja. Takrat sem zacel so
delovati tudi s tujimi plezalnimi revijami, in ce 
se prav spomnim, imam objave pravzaprav v 
vseh svetovnih plezalskih revijah, sedemkrat 
tudi na naslovnicah. Potem se je stvar razvi
jala in fotkal sem tudi neplezalske stvari, ki 
pa so bile vedno povezane z zgodbo. Po dusi 
sem namrec reportazni fotograf. Verjetno se 
pa najboljse slisi, da sem prvi slovenski foto
graf z objavljeno fotko v Ameriskem National 
Geographicu. To je bilo Karnicarjevo smuca
nje z Everesta. 

Najlubsa fotoprema? Canon in sicer od leta 
1996, ko sem plezal v Ameriki in si uspel kupiti 
se svoj prvi Eosov body. Seveda se na klasicen 
film. Pravzaprav je za mojo plezalsko fotogra
fijo kriv George Bracksieck, nekdanji lastnik in 
urednik revije Rock&lce, ki mi je takrat v Boul
derju posodil denar, ko ni in ni hotelo sprejeti 
moje cisto nave bancne kartice. 
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Najljubsi motivi? Karkoli, samo da je zadaj 
nekaksna zgodba. Mogoce se malo raje v hri
bih, ker je tezje. Ker se ni tako z vso opremo 
spraviti tja. So se pa zdaj stvari zelo razvile in 
so ze mali kompaktni aparati super fajn in ni 
treba vedno nositi velikih zadev s sabo. C:e
prav ... vseeno se mi zdi, da Eosov SD Markll 
vseeno odtehta svojo tezo, ce je treba kaj re
snega narediti ... 

Najljubse lokacije? Verjetno sever, pred
vsem Evrope. Torej onstran polarnega kroga, 
po moznosti pozmi. Trikrat sem imel prilo
znost fotkat Aljaza Anderleta in prijatelje na 
severnem Norveskem. Pa seveda Himalaja in 
Tibet, kjer se zaves, da obstaja tudi drug svet, 
kot nam ga »turajo« vsak dan kot edino izbi
ro, kar je seveda dalec od resnice. Ko to opazis 
tam, ga vidis tudi doma. Samo prav je treba 
pogledat in najti prave kraje ter ljudi. 

Mato? Pri fotkanju predvsem poskrbeti za 
svojo varnost. Dvakrat me je ze kmalu po 
fotkanju odnesel plaz, skupaj s foto opremo. 
Obakrat sem se le znasel ob nepravem tre
nutku na nepravem mestu, pa je ze bilo do
volj. Sicer ni bilo resnejsih posledic niti pri 
meni, niti pri opremi, ampak tretjic pa ne bi 
vec ponovil tega ... 



 



 

Natalija Gros v smeri Kaj ti je dek/ica (Bb+) v 
Miski. Ta je bi/a posneta ie davno, kaksnih 
osem let nazaj in se vedno mi je pravzaprav 
najbolj vsec od vseh z Natalijo. 



 



 



 



 

Luka Krajnc v Bellavisti (Be), Tri Cine, 
Dofomiti; Po premoru prvo spet resno 
fotkanje, 7 2 ur visenja v zraku, timarjenja 
in fotkanja z 200 metrov lufta pod ritjo. 



 



 

Se enkrat Tri Cine, tokrat v vlogi fotografa in gorskega 
vodnika, pripeljati BASEjumperje na pravo odskocisce. Bila 
je pred desetimi leti in ne vem, ce me je bi/a se kdaj tako strah 
za nekoga drugega kot takrat. Skoci/i so v bliiini izstopa 
smeri Hasse-Brandler v Veliki Cini. Vse se je izteklo srecno. 



 



 



 



 

Beta magazine 
... je revija, ki jo ustvarjajo 

plezalni navdusenci, z namenom 
spodbujanja plezalnega navdusenja 

plezalnih navdusencev. 


